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 Letošní léto uteklo doslova jako voda a já si říkám, co všechno bych ještě ráda stihla, než se o slo-
vo přihlásí sychravý podzim. Ráda bych si třeba ještě zacvičila na nových fitness strojích, které nechala 
obec nainstalovat pod místní základní školu. Na stránkách 39-40 si o nich můžete přečíst více a kdo ví, 
možná se u cvičení společně potkáme.
 Když už píši o setkávání, poslední měsíce jich naše obec zažila několik. Moc se mi líbí záměr 
zastupitelů o revitalizaci a vybudování míst pro vzájemné setkávání občanů - sousedů. K uvedenému 
tématu najdete informace hned v několika článcích tohoto čísla. Už teď je jisté, že se máme na co těšit 
a již realizované projekty jsou toho důkazem. V neposlední řadě bych ráda vzpomněla na děti v MŠ A 
ZŠ, které se znovu setkaly po prázdninách, a ráda bych jim popřála úspěšný školní rok.
 Věřím, že následující čtení vám přinese radost.

za redakční radu Tereza Živná

SLOVO ÚVODEM

REDAKČNÍ RADA TL INFORMUJE

Prodej Těchonínských listů a jejich donáška - až do vaší schránky.

 V podzimním čísle TL roku 2022 redakční rada Těchonínských listů nabídla čtenářům roznáš-
ku jednotlivých vydání TL do jejich schránek.
 Nabídka se setkala s odezvou u necelé dvacítky našich čtenářů, což se nám nezdá jako malé 
množství. Možnost objednání roznášky stále trvá, a proto informace k roznášce zopakujeme.
Předplatné roznášky je roční, cena činí 100 Kč za 4 čísla TL.
 K  předplatnému se zájemce může při-
hlásit uhrazením částky 100 Kč na účet obce 
číslo 3621611/0100 s uvedením variabilního 
symbolu 33492111 a  uvedením svého pří-
jmení a čísla popisného do zprávy pro pří-
jemce v příkazu k úhradě. Pouze takto vypl-
něný příkaz k úhradě aktivuje roznášku TL.
 Údaje o provedené platbě předá Ing. Žof-
ková, účetní obce, redakční radě a její členové 
po vydání TL provedou roznášku na uvede-
nou adresu a předplatitele.
 Předplatné je možné uhradit kdykoliv, 
roznáška bude zahájena vždy následujícím 
číslem TL.
 Pro zjednodušení zadání platby přikládá-
me QR kód, který je možné nasnímat do apli-
kace mobilního bankovnictví a doplnit jen do 
zprávy pro příjemce příjmení a číslo popisné, 
kam bude roznáška provedena.

za redakční radu TL Aleš Nepustil
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Dobrý den, vážení spoluobčané,
 podzim již klepe na vrátka, ale letní teplo se ještě nevzdává. Jistě jste si letních dní užili a zejména 
děti načerpaly dostatek energie na další školní rok.
 Co se událo za uplynulé období? Z větší části jistě o větších investicích obce víte. Provedli jsme 
údržbu zpevněné plochy v areálu mateřské školy, kde jsme se věnovali i vstupním prostorům. Také 
jsme provedli údržbu části komunikace u kostela a ve směru od Mladkova jsme provedli údržbu části 
komunikace vedoucí k tamnímu hřbitovu.
 Jistě se k Vám dostala informace, že připravujeme zkvalitnění dostupnosti volnočasových aktivit 
pro naše občany v jednotlivých místních částech naší obce, a nejen pro ně. Již jsme zrealizovali fitness 
stroje pod základní školou. Tyto stroje dodala společnost COLMEX. Dále jsou zde instalovány lavičky 
od společnosti Kovokrab. Také bude, předpokládáme, že na přelomu měsíce září a října, instalováno 
víceúčelové hřiště na Celném od společnosti TEWIKO. I zde bude prostor doplněn o lavičky od uve-
dené společnosti. Další lavička ve veřejném prostoru byla doplněna u autobusové zastávky u místní 
základní školy.
 Velkým tématem je i  připravovaná modernizace pro rozvoj sportovních a  celomotorických 
dovedností v  prostoru pod místní základní 
školou. K tomu se dozví- te více v  jednom z ná-
sledujících příspěvků od MUDr.  Luďka Ryby 
již v  těchto TL. Domní- váme se, že investice 
obce, které budeme směřovat tímto smě-
rem, nebudou, jak se říká, vyhozeny z okna, 
ale budou vynaloženy správným směrem. 
Směrem rozvoje a pod- pory sportu a  budou 
doplňovat chybějící sportovní zázemí ne-
jen pro základní školu, ale i  ve volnočasovém 
prostoru. Pro uvedené akce předpokládáme 
dotační spoluúčast v  rámci podaných žá-
dostí o dotace.
Ani v  rámci bytové- ho fondu neleníme. 
V uplynulém období byly opraveny dvě bytové 
jednotky. V současné době bude zahájena oprava dal-
ší a také pracujeme na opra- vě společných prostor v by-
tovém domě č. p. 166 Těchonín. V  rámci školských zařízení, 
zejména tedy ve škole a školce, byly provedeny kompletní výmalby 
a  pod rukou Martiny Šafářové vznikají umělecká dílka, která prostor školy a škol-
ky zdobí různými motivy.
 V současné době pracujeme na podkladech pro podání žádosti o dotaci a zajištění projekčních 
podkladů u několika projektů. Prvním je modernizace veřejného osvětlení. Dalším jsou již zmíněná 
hřiště pod základní školou. Dále je to pořízení změny Územního plánu, která obnáší převod do jed-
notného standardu. Zabýváme se přípravou podkladů pro možnosti využití fotovoltaiky na objektech 
v majetku obce. Také připravujeme „modernizace a zkapacitnění“ ČOV u bytovek. Pokračujeme na 
projekci pro následnou výstavbu v lokalitě U Kasáren. Z těch menších věcí pracujeme např. na přípra-
vě obecního kalendáře a budeme se snažit, abyste z něj měli i v následujícím roce radost. Zřejmě již 
nebude udržitelná jeho cena, kterou se nám po dobu 5 let podařilo držet na jedné hladině.
 Chtěl bych poděkovat všem, kteří v uplynulém období pořádali velké i menší volnočasové a spo-

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY
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lečenské akce. Ať už to byly oslavy 50. výročí založení TJ SOKOL Těchonín – fotbalový oddíl, tak 
i pouťové posezení, Vítání prázdnin na hřišti v Celném, nebo i 1. ročník Dne s četníky v Těchoníně.
 Co se u nás chystá? Jistě neváhejte a pojďte za zábavou - třeba i na Rybářský večírek, který pro-
běhne dne 18. 11. 2023 v penzionu Otmarka. Také Vám již teď, do jisté míry s předstihem, svěřím malé 
tajemství – jedna z Čertic už zase chystá nějaký ten rej…
 Podzim patří již klasicky houbaření, letošní přísun tohoto bohatství okolních lesů na sebe nechal 
poměrně dlouho čekat, ale i přesto věřím, že se Vám podaří nejeden košík nasbírat. Závěrem mého 
slova mi dovolte, abych Vám popřál pohodové dny.

Josef Sedláček, starosta obce
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přiděleny tyto číselné klíče:

Chládek J. Junek J. Kreuselová L. Leicht J. Nepustil A. Olšar M. Sedláček J. Šimek L. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Zastupitel Jiří Trojan úvodem vznesl prosbu, zda by bylo možné pro případné další mimořádné za-

sedání dát zastupitelům možnost vyjádřit se k plánovanému termínu zasedání. Dle jeho slov je pátek 
navečer opravdu nevhodný termín a z toho vyplývá i velká absence zastupitelů při projednávání tak 
finančně náročného bodu, kvůli kterému bylo mimořádné jednání svoláno.
Starosta p. Sedláček odpověděl, že využil prvního možného termínu pro svolání tohoto mimořád-
ného zasedání zastupitelstva obce. Příště se pokusí při stanovení termínu ZO přihlédnout k připo-
mínce zastupitele Jiřího Trojana.

• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.
Hlasování: pro: 2,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,3,4.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve-
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání zastupitelstva obce vzešel úkol pro starostu p. Sedláčka. Měl ověřit na MěÚ 
Žamberk, odboru územního plánování, možnost využití lokality U Hrušně na Celném pro zřízení 
hřiště volnočasových aktivit.
Na minulém ZO zastupitel Ing. Roman Hrdina informoval zastupitele o svém dotazu na referentku 
stavebního úřadu Bc. Holubovou, zda -li záměr zřízení volnočasového hřiště v lokalitě U Hrušně 
není v rozporu s územním plánem obce. Z její odpovědi bylo patrné, že se v této lokalitě nedoporu-
čuje hřiště vybudovat, neboť územní plán lokalitu určuje k výstavbě rodinných domů. Doporučila 
k výstavbě plochu určenou územním plánem k tělovýchovné činnosti, např. lokalitu kolem fotba-
lového hřiště.
Starosta p. Sedláček po minulém ZO tuto informaci ověřoval u projektanta obecního územního 
plánu Ing. Žaludy. Obdržel následující stanovisko: „Záměr lze jednoznačně považovat z hlediska 
souladu s územním plánem za přijatelný. Jednou z priorit urbanistické koncepce je „posílit integra-
ci vzájemně se nerušících funkcí“. Vybavení obytného území mobiliářem tuto prioritu jednoznač-
ně naplňuje. Plochy bydlení (BV) umožňují v rámci přístupného využití umístění staveb, zařízení 
a  jiných opatření občanského vybavení. Herní prvky (mobiliář) dětského hřiště lze nepochybně 
považovat za zařízení občanského vybavení.“

• Schvaluje zahájení průzkumu trhu pro dodávku herních prvků k volnočasovým aktivitám pro lokalitu 
„U Hrušně“ v Celném za částku cca 450.000 Kč a venkovních fitness strojů v  lokalitě „Pod školou“ 
v Těchoníně za částku cca 115.000 Kč.
Hlasování: pro: 5,6,7,8,9,11, proti: -, zdrželi se: 2,10, omluveni: 1,3,4.
Starosta p. Sedláček před ZO rozeslal zastupitelům materiály k tomuto bodu. Na předchozích ZO 
se zastupitelé důkladně zabývali možností využití volných ploch pro volnočasové, sportovní či po-

MIMOŘÁDNÉ JEDNÁNÍ DNE 23. 6. 2023
ověřovatelé zápisu: Ing. Aleš Nepustil, MUDr. Luděk Ryba
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 8/11
Omluveni: Michal Budiš, Jaroslav Chládek, 

Jiří Junek

přítomno občanů/hostů: 0/0

Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA



7

hybové aktivity všech věkových skupin obyvatel. Podle sdělení odboru územního plánování nic 
nebrání výstavbě. Zastupitel MUDr. Luděk Ryba zopakoval obsah předchozích jednání k tomuto 
bodu.
 » Zastupitel Ing. Roman Hrdina uvedl, že se mu myšlenka umístění hřiště (herních prvků) i na 
Celném líbila, ale jisté pochybnosti měl. Po debatě s občany jak z Těchonína, tak z Celného je pře-
svědčen, že tato lokalita není úplně vhodná a měla by se vybrat jiná, např. lokalita u fotbalového 
hřiště. Dokonce zazněly názory vůbec na Celném žádný takový prvek neumísťovat, protože ne-
bude mít žádné využití, když tam je málo dětí. Mnohem efektivnější a lepší bude, dle jeho názoru, 
umístit herní a tělocvičné prvky v lokalitě pod školou v Těchoníně, tam budou využívány i dětmi 
ve škole, nebo upravit a opravit hřiště a herní prvky u sídliště.

 » Zastupitel Jiří Trojan, DiS. se také vyjádřil k  této lokalitě na Celném. Také ho oslovili občané 
s tím, že je tato lokalita zastrčená a nebude dostatečně využívaná a navštěvovaná. Pokud na Cel-
ném, tak je podle něj vhodnější lokalita vedle fotbalového hřiště a mohla by být více využívaná 
dětmi, jejichž rodiče navštěvují fotbalová utkání. Dále je dostupnější i dětem z dolní části Těcho-
nína. Dále se zastupitel Jiří Trojan pozastavil nad nevyužitím nabízených dotací v této oblasti. 
Dále byly diskutovány jednotlivé herní prvky.

 » Starosta p. Sedláček obce uvedl: Dotací i na tento menší projekt jsme se zabývali a v prvopočátku 
jsme počítali a představovali firmu Colmex (fitness a workout) s nadačním fondem na jednotlivé 
prvky. V případě výběru těchto dotovaných prvků bychom se dostali na cca 50 % jejich ceny. 
Bohužel jsme se nedostali s výběrem těchto prvků do shody v zastupitelstvu a na využití této pří-
ležitosti bude snad prostor při výběru fitness strojů v lokalitě „Pod školou“ Těchonín. S využitím 
dotace určitě počítáme na mnohem větší část celé koncepce volnočasových aktivit, které budou 
umístěné v Těchoníně.

 » Zastupitel Jiří Trojan, DiS. uvítal tento příslib starosty a investice do hřiště v Těchoníně bere jako 
závazek do příštího roku.

 » Místostarosta Ing. Ladislav Šimek uvedl: Tuto debatu už jsme podstoupili a jediná možná přija-
telná lokalita nám vyšla právě „U Hrušně“. Fotbalové hřiště na Celném se zamyká a je u hlavní 
komunikace, která se musí překonat. Přijatelné místo vedle trávníku fotbalového hřiště plně vyu-
žívají fotbalisté. Zpevněná plocha vedle fotbalového hřiště je dle mého názoru nevhodná, převáž-
nou část dne je ve stínu, celková úprava povrchu by znamenala vysoké finanční prostředky a je 
využívaná pro skladování sypkého materiálu pro další využití v obci a jiné takové místo nemáme. 
Co se týče počtu dětí na Celném: máme jich tam do 15 let věku 16. Zajíždí sem děti z horní a dol-
ní části Těchonína i děti ze Studeného.

 » Zastupitel MUDr. Luděk Ryba uvedl: Celkový koncept počítá samozřejmě i s lokalitou „Pod ško-
lou“, a to rozhodně ve velkorysejší podobě. Tam počítáme v příštích letech s projektem a vybu-
dováním hřiště a herních prvků ve výši cca 1.500.000 Kč, na které požádáme o dotace. Jak už 
jsem to zmiňoval několikrát, měli bychom lidem a především dětem umožnit, kam vyjít ze svých 
domovů, kde se sejít a hýbat se.

 » Starosta p. Sedláček obce uvedl: Jestli máte vhodnější řešení k umístění herních prvků v Celném, 
pojďme ho prodiskutovat, ale k závěru, že nejvhodnější místo v Celném je u „U Hrušně“ jsme 
došli již před několika měsíci.

 » Zastupitelka Mgr. Ivanka Špinlerová uvedla, že se bavila s několika maminkami a ty tuto lokalitu 
vítají.

 » Zastupitelé Ing. Roman Hrdina a Jiří Trojan, DiS. doplnili: V žádném případě nejsme proti roz-
voji Celného, jen nevidíme dostatečný potenciál využití těchto aktivit v dané lokalitě. V případě 
realizace těchto prvků a budoucího dostatečného jejich využití v této lokalitě v Celném budeme 
jen rádi. V tuto chvíli se ale budeme muset při hlasování tohoto bodu zdržet, protože o části to-
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hoto bodu týkající se celenské lokality „U Hrušně“ nejsme přesvědčeni.
Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)

V diskuzi nebyl přednesen žádný příspěvek

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve-
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání zastupitelstva obce nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí informace k zajištění dopravní obslužnosti obce.
Tento bod ZO projednává pravidelně. Starosta p. Sedláček považuje zajištění dopravní obslužnosti 
za dostatečné a vyzval zastupitele a občany, aby se neváhali obrátit na obecní úřad se svými podněty 
či stížnostmi.

• Bere na vědomí informace o odvozu a skládkování komunálního odpadu.
Odpadové hospodářství, likvidace a svoz směsného odpadu popelnic smluvně řeší firma Komu-
nální služby, s. r. o. Jablonné nad Orlicí. Pytle na tříděný odpad jsou k dispozici na obecním úřadě 
a v obchodě v Celném, jsou vydávány bezúplatně. Postupně jsou u obecních domů měněny stávající 
popelnice za popelnice plastové hranaté na kolečkách. Stále se pořád dokola opakují nešvary a ne-
zodpovědné jednání jedinců, zejména jde o netřídění složek v komunálním odpadu, zaplňování 
kontejnerů v době bezprostředně po vyvezení kontejnerů, nedostatečné využívání režimu svozu 
dům od domu, separaci jednotlivých komodit. Každý občan má svou zákonnou povinnost třídit 
a obec k nakládání s odpady vydala i vyhlášky. Stačí se chovat ohleduplně a zodpovědně, jedná se 
zejména o problém chování jednotlivců.
V poslední době je obec nucena poměrně radikálně řešit problémy v průjezdnosti našich místních 
komunikací při jednotlivých svozech. Řešením je prořezání zeleně a jednání s vlastníky dotčených 
pozemků, kde zeleň roste. Bohužel ne vždy je možné provést zásah do zeleně mírnou cestou a pro-
řez musí být proveden více radikálně. Je to i z důvodu rozměrů nového svozového vozidla a také 
techniky pro zimní údržbu.

• Bere na vědomí zprávu o činnosti Sboru dobrovolných hasičů.
Po krátké informaci a dohodě se starostou SDH Ing. Romanem Hrdinou vzešel úkol pro pana sta-
rostu: do budoucna vypustit tento bod z ročního plánu jednání zastupitelstva obce.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 3/2023.
Starosta p. Sedláček uvedl:
Výdaje byly navýšeny:

 » v paragrafu 1032 Lesy mzdové výdaje o 5.000 Kč za těžbu dřeva panem Faltusem
 » elektro revize v kapli v Celném 3.000 Kč
 » v  paragrafu 3900 již schválené příspěvky pro charitu Ústí nad Orlicí, Albertinum, Zdravotní 
klaun a SDH Svatý Jiří ve výši 24.000 Kč.

 » Položka 8901, která nemá charakter příjmů ani výdajů, byla upravena o přenesenou daňovou 
povinnost ve výši 99.000 Kč. Změnou došlo k navýšení peněžních prostředků o 67.000 Kč.

JEDNÁNÍ DNE 16. 8. 2023
ověřovatelé zápisu: Mgr. Ivanka Špinlerová, Jiří Trojan, DiS.
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 11/11
Omluveni: --

přítomno občanů/hostů: 1/0



9

• Bere na vědomí informace k akci „Volnočasové aktivity v místní části Těchonín“.
Starosta p. Sedláček uvedl:
Venkovní fitness stroje u tenisových kurtů.

Na základě dřívějších jednání zastupitelstva obce byly objednány od společnosti Colmex venkovní 
fitness stroje, které budou osazeny u tenisových kurtů pod Základní školou v Těchoníně. Jedná se 
o stroje označené – Šlapací zařízení CX 04, Elipsovité zařízení CX 05, Procvičování chůze CX 07 
a Jezdecké zařízení CX 08, vše za částku 111.179 Kč.

Herní prvky pod základní školou.
Zastupitelé k dnešnímu jednání obdrželi materiály k tomuto bodu jednání k seznámení. Zastu-
pitel MUDr. Luděk Ryba připravil a projednal možnou podobu hřiště pod místní základní ško-
lou, tak jak bylo předestřeno na předchozích jednáních ZO. Návrh možné podoby hřiště starosta 
p. Sedláček konzultoval i s ředitelkou ZŠ paní Mgr. Kreuselovou. Zastupitel MUDr. Luděk Ryba 
přednesl návrh hřiště a jeho herních prvků:
Z  následné debaty zastupitelů vzešly připomínky k  vysoké ceně, nedostatečnému počtu prvků 
fitness dle původních úvah, v Těchoníně budou dvě hřiště cca 200 m od sebe, připomínky k ma-
teriálu prvků atd…
Starosta p. Sedláček ujistil zastupitele, že tento projekt se bez dotačního titulu rozhodně realizovat 
nebude. Na plánované hřiště a jeho herní prvky firmy dávají většinou 10 let záruku. A ano, také 
toto hřiště podléhá každoročním revizím jako každé jiné. Hřišti ve středu obce u bytovek pomalu 
dobíhá jeho životnost a tam situaci lze řešit postupnou výměnou jednotlivých prvků.
Pro starostu p. Sedláčka vzešel úkol z tohoto bodu jednání ZO: získat informace k dotačním titu-
lům na dětské hřiště.

• Schvaluje výběr dodavatele pro akci: „Volnočasové aktivity v místní části Celné – U Hrušně“, a to firmu 
TEWIKO systems, s. r. o., Kateřinská 791, 463 03 Stráž nad Nisou s nabídkovou cenou 435.359 Kč vč. 
DPH.
Hlasování: pro: 3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: 1,2,4, omluveni: -.
Starosta p. Sedláček uvedl, že na základě předchozího rozhodnutí ZO bylo provedeno poptávkové 
řízení a byly osloveny společnosti:

 » Berger – Huck, s. r. o., Vanišova 552, 533 74 Horní Jelení
 » DH Margit, s. r. o., U Červených domků 2878/13, 695 01 Hodonín
 » TEWIKO systems, s. r. o., Kateřinská 791, 463 03 Stráž nad Nisou

Cenové nabídky doručily společnosti:
 » DH Margit,  s.  r.  o., U  Červených domků 2878/13, 695 01 Hodonín s  nabídkovou cenou 
477.744,30 Kč

 » Berger – Huck, s. r. o., Vanišova 552, 533 74 Horní Jelení s nabídkovou cenou 467.683,15 Kč
 » TEWIKO systems, s. r. o., Kateřinská 791, 463 03 Stráž nad Nisou s nabídkovou cenou 435.359 Kč.

Výběrová komise ve složení Ing. Ladislav Šimek, MUDr. Luděk Ryba a Vlastimil Všetička proved-
la dne 16. 8. 2023 vyhodnocení doručených cenových nabídek, které vyhodnotila jako kompletní 
a úplné. Na základě jejich posouzení doporučují zastupitelstvu obce ke schválení cenovou nabídku 
na dodávku od společnosti, která podala nejnižší cenovou nabídku dne 14. 8. 2023, a tou je spol. 
TEWIKO systems, s. r. o., Kateřinská 791, 463 03 Stráž nad Nisou s nabídkovou cenou 435.359 Kč.
Občan Karel Vencl vznesl dotaz k připomínce zastupitele Ing. Romana Hrdiny na předešlém zase-
dání ZO, zda -li je možné ve vytipované lokalitě v místní části Celném – U Hrušně z důvodu určení 
dotčeného pozemku územním plánem k výstavbě RD toto hřiště postavit.
Starosta p. Sedláček odpověděl: Na mimořádném jednání zastupitelstva obce dne 23. 6. 2023 byla 
tato problematika objasněna a vysvětlena a není překážka v daném místě realizaci hřiště uskutečnit.

• Schvaluje podpis dodatku č. 1 ke smlouvě ze dne 17. 4. 2023 se společností Bantex pro akci: „Přírodní 
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zahrady při ZŠ Těchonín“.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Starosta p.  Sedláček seznámil zastupitele se zněním dodatku. V  rámci realizace došlo ke změně 
dvou prvků, které budou dodatkem uvedeny do souladu.

• Schvaluje podpis dodatku č.  1 ke smlouvě o  dílo č.  1/2017 s  p.  Jaroslavem Kohoutkem pro „Vedení 
mostní evidence a prohlídky mostů ve správě obce Těchonín“.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Dodatkem je řešeno navýšení cena za běžnou prohlídku mostního objektu z částky 1.000 Kč na 
částku 1.200 Kč za jeden ks. Dále navýšení částky za hlavní prohlídku mostního objektu z částky 
3.500 Kč na částku 4.000 Kč za jeden ks.

• Bere na vědomí informace k dokončení akce: „Stavební úpravy bytu č. 8 v DB č. p. 179 Těchonín“.
Dne 14. 8. 2023 bylo dílo předáno bez vad a nedodělků obci Těchonín od zhotovitele akce. Akce 
byla provedena s jednou víceprací, a to novým napojením radiátoru v místnosti koupelny a jeho 
výměnou z důvodu jeho havarijního stavu. Vícepráce byly vyčísleny na částku 8.050 Kč.

• Schvaluje žádost nájemnice bytové jednotky č. 9, (3+1) v BD č. p. 179 Těchonín o výměnu stávající 
bytové jednotky za bytovou jednotku č. 8, (2+1) v BD č. p. 179 Těchonín.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Dne 12. 7. 2023 byla na obecní úřad doručena žádost o výměnu bytové jednotky od nájmenice, 
která bydlí v témže domě. Věc byla projednána s předsedou stavebního výboru a bylo konstatová-
no, že taková výměna je možná a velmi vhodná pro možnost provedení rekonstrukce bytu, který je 
dlouhodobě obydlen. Výměnou bytové jednotky dojde k uvolnění bytu o velikosti 3+1, který bude 
určen k provedení rekonstrukce. Tímto způsobem by byla neutěšená situace v některých bytech 
poměrně snadno řešitelná. Pokud budou okolnosti obdobné, starosta p. Sedláček doporučuje a na-
vrhuje takový postup ke směně bytů obce dodržovat.

• Schvaluje přidělení bytu č. 4 v BD č. p. 188 Těchonín jedinému žadateli.
Hlasování: pro: 11, proti: 0, zdrželi se: 0, omluveni: 0.
Obec Těchonín vyhlásila dne 9. 8. 2023 pronájem uvolněného bytu č. 4 v 2 NP domu č. p. 188 
v místní části Těchonín. Jde o vestavbu („novostavbu z roku 2021“) bytových jednotek v podkroví 
školní jídelny. Jedná se o byt 2+1 o velikosti 58,62 m2. Dělení bytu je: Zádveří, chodba, koupelna 
s WC, kuchyň s jídelním koutem a obývákem, ložnice, lodžie a kolna. Vytápění je zajištěno plyno-
vým kotlem. Předpokládaná výše záloh na služby je cca 500 Kč/měsíc/osobu, nájemné 4.700 Kč/
měsíc. Při podpisu smlouvy je nutno složit vratnou kauci ve výši 13.000 Kč. Žádosti o přidělení 
bytu č. 4 v domě č. p. 188 Těchonín mohli zájemci doručit na Obecní úřad v Těchoníně v termínu 
nejpozději do 16. 8. 2023 do 12:00 hod. Doručena byla pouze jedna žádost.

• Bere na vědomí informace o průběhu přípravy nové části vodovodu ve spodním Těchoníně.
Starosta p. Sedláček seznámil přítomné se stavem projednávání trasy nové části vodovodu ve spod-
ní části Těchonína. Probíhají jednání s jednotlivými vlastníky nemovitostí a je již znám výčet jed-
notlivých domů, které mají v tuto chvíli zájem o připojení na novou část vodovodu. Oproti původ-
nímu předpokladu nebude vodovod doveden přes tok Tiché Orlice, ale bude končit na jejím levém 
břehu. Předložené průběhy vedení pozemky a projednání s vlastníky jsou průběžně diskutována 
a potvrzována.
ZO debatovalo k variantám řešení financování vodovodních přípojek.
Starosta p. Sedláček projedná možnosti s dotčenými vlastníky nemovitostí.

• Bere na vědomí informace o zahájení prací spojených s výmalbou společných prostor v BD č. p. 166 
Těchonín.
V současné době již probíhají práce spojené s opravou rozvodů elektro, zvonků a osvětlení spo-
lečných prostor. Následovat budou zednické práce a přípravy podkladů a poté dojde k výmalbě 
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prostor. Jednotlivá řemesla budou hrazena podle skutečně vynaložených nákladů. V tomto případě 
není možné chtít po řemeslnících cenovou nabídku, protože stav společných prostor není dobrý 
a dopředu odhadnutelný. Ceny jednotlivých prací se mohou pohybovat od stokorunových položek 
až k desetitisícům.

• Schvaluje podpis Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace v rámci programu: Podpora význam-
ných výročí v členských obcích – Sdružení obcí Orlicko.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Sdružení obcí Orlicko podpořilo oslavy výročí 50 let založení fotbalového oddílu TJ Sokol Těcho-
nín částkou 14.000 Kč.

• Schvaluje podpis příkazní smlouvy se společností Sunritek k zajištění dotace na akci „Obnova veřejné-
ho osvětlení v obci Těchonín – výměna svítidel“.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Starosta p. Sedláček uvedl, že obec se dlouhodobě zabývá myšlenkou využít dotace na veřejné osvět-
lení. V současné době se naskytla možnost. Dotace je určena na rekonstrukce a inovace soustav ve-
řejného osvětlení měst a obcí za účelem dosažení úspory elektrické energie. Dotace se vztahuje na 
rekonstrukci soustavy veřejného osvětlení včetně doplnění světelných bodů pro zajištění požadav-
ků norem na osvětlení. Dotaci není možné čerpat na výstavbu nové soustavy veřejného osvětlení. 
Problematiku jsme diskutovali se zástupcem společnosti Sunritek. Dotace se počítá z úspory el. 
energie, proto je ideální aplikovat výměnu svítidel v celé obci.
Na základě provedeného orientačního propočtu pro naši obec vychází 78,31% dotace. Cena díla 
je odhadnuta na 1.793.000 Kč. Míra vynaložených finančních prostředků z rozpočtu obce by pak 
byla 389.028,75 Kč. Propočet orientační návratnosti investice je 1,17 roku. Jedná se o dotaci od 
Ministerstva průmyslu a obchodu v rámci Národního programu obnovy - Výzva č. NPO 1/2022. 
Rekonstrukce veřejného osvětlení -Komponenta 2. 2. 2.

• Schvaluje výběr dodavatele na běžnou údržbu zpevněné plochy u Mateřské školy v Těchoníně, a  to 
firmu STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 500 03 Hradec 
Králové. Cena díla je 386.072,56 Kč vč. DPH.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Starosta p. Sedláček provedl průzkum trhu a poptávkové řízení pro běžnou údržbu povrchů před 
mateřskou školou. Jedná se o údržbu živičného povrchu a prostorů před vstupy do objektu.
Byly osloveny společnosti:

 » STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 500 03 Hradec 
Králové

 » VAKSTAV spol., s. r. o., Jamné nad Orlicí 136, 561 65 Jamné nad Orlicí
 » SAPA - LPJ, spol. s r. o., Dráby 850, Vysoké Mýto, 566 01

Cenové nabídky doručily:
 » STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 500 03 Hradec 
Králové s nabídkovou cenou 319.068,23 Kč bez DPH

 » VAKSTAV spol.,  s.  r. o., Jamné nad Orlicí 136, 561 65 Jamné nad Orlicí s nabídkovou cenou 
326.783,10 Kč bez DPH

 » SAPA - LPJ, spol. s r. o., Dráby 850, Vysoké Mýto, 566 01 s nabídkovou cenou 375.895,50 Kč bez 
DPH

Výběrová komise ve složení Ing. Ladislav Šimek, MUDr. Luděk Ryba a Vlastimil Všetička provedla 
dne 16.  8.  2023 vyhodnocení doručených cenových nabídek, které vyhodnotila jako kompletní 
a úplné. Na základě jejich posouzení doporučují zastupitelstvu obce ke schválení cenovou nabíd-
ku společnosti, která podala nejnižší cenovou nabídku, a  tou je spol. STRABAG, a.  s., odštěpný 
závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 500 03 Hradec Králové s nabídkovou cenou 
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319.068,23 Kč bez DPH tj. 386.072,56 Kč vč. DPH.
• Schvaluje výběr dodavatele na akci Běžná údržba povrchů částí místních komunikací „U Kostela v Tě-

choníně“ a „U Hřbitova v Celném“, a to firmu STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec 
Králové, Kladská 1082, 500 03 Hradec Králové. Cena díla je 497.845,96 Kč bez DPH tj. 602.393,61 Kč 
vč. DPH.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Starosta p. Sedláček provedl průzkum trhu a poptávkové řízení pro běžnou údržbu části místních 
komunikací „U Kostela v Těchoníně“ a „U Hřbitova v Celném“, kdy byly osloveny společnosti:

 » STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 500 03 Hradec 
Králové

 » VAKSTAV spol., s. r. o., Jamné nad Orlicí 136, 561 65 Jamné nad Orlicí
 » SAPA - LPJ, spol. s r. o., Dráby 850, Vysoké Mýto, 566 01

Cenové nabídky doručily:
 » STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 500 03 Hradec 
Králové s nabídkovou cenou 497.845,96 Kč bez DPH

 » VAKSTAV spol.,  s.  r. o., Jamné nad Orlicí 136, 561 65 Jamné nad Orlicí s nabídkovou cenou 
594.954,60 Kč bez DPH

 » SAPA - LPJ, spol. s r. o., Dráby 850, Vysoké Mýto, 566 01 s nabídkovou cenou 564.631,60 Kč bez 
DPH

Výběrová komise ve složení Ing. Ladislav Šimek, MUDr. Luděk Ryba a Vlastimil Všetička provedla 
dne 16.  8.  2023 vyhodnocení doručených cenových nabídek, které vyhodnotila jako kompletní 
a úplné. Na základě jejich posouzení doporučují zastupitelstvu obce ke schválení cenovou nabídku 
společnosti., která podala nejnižší cenovou nabídku, a tou je spol. STRABAG, a. s. s nabídkovou 
cenou 497.845,96 Kč bez DPH tj. 602.393,61 Kč vč. DPH.

• Bere na vědomí zprávu předsedy finančního výboru.
Předseda finančního výboru Jaroslav Chládek přednesl zprávu finančního výboru. Z následné de-
baty vyplynul úkol pro předsedu finančního výboru Jaroslava Chládka - zajištění informací k mož-
nosti opakovaného čerpání úvěru u KB, která vede běžný účet obce.

• Bere na vědomí informace k jednotnému standardu územně plánovací dokumentace.
K 1. 1. 2023 nabyly účinnosti prováděcí předpisy ke stavebnímu zákonu, které zavádějí požadavky 
na standardizaci územně plánovacích dokumentací, zejména územních plánů. Povinnost zpraco-
vávat vybrané části územně plánovací dokumentace, její aktualizace nebo změny a  úplné znění 
v jednotném standardu je dána v § 20a odst. 2 zákona č. 183/2006 Sb. (stávající stavební zákon). 
Podrobnosti jednotného standardu zavedla s účinností od začátku roku 2023 vyhláška č. 418/2022 
Sb., zveřejněná ve Sbírce zákonů v částce č. 188, kterou se mění zejména vyhláška č. 500/2006 Sb., 
o územně analytických podkladech, územně plánovací dokumentaci a způsobu evidence územně 
plánovací činnosti, ve znění pozdějších předpisů, a vyhláška č. 501/2006 Sb., o obecných požadav-
cích na využívání území, ve znění pozdějších předpisů. Ministerstvo pro místní rozvoj plánuje do 
budoucna standardizovat všechny územně plánovací dokumentace, aktuálně jsou však stanoveny 
podrobnější požadavky jednotného standardu pouze pro územní plány. Ministerstvo pro místní 
rozvoj s účinností ke dni 14. března 2023 vyhlašuje výzvu k předkládání žádostí do programu 117 
55 Podpora územně plánovacích činností obcí 2023+, podprogramu Podpora územně plánovacích 
dokumentací obcí, na dvě dotační aktivity „Územní plán – jednotný standard“ a „Změna územního 
plánu – jednotný standard“. Cílem výzvy je podpořit zpracování územních plánů a jejich transfor-
mace do jednotného standardu. Zahájení příjmu žádostí bylo 14. března 2023. Datum a hodina 
ukončení příjmu žádostí je 31. října 2023 12:00. Oprávněnými žadateli o dotaci v rámci této výzvy 
jsou obce na území ČR, které mají 5000 obyvatel nebo méně.
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Věc byla konzultována s projektantem našeho Územního plánu panem Ing. Žaludou a MěÚ Žam-
berk, odbor územního plánování, paní Holubovou. Dotace zde činí 90% z celkových uznatelných 
nákladů.

• Schvaluje podpis smlouvy o zřízení věcného břemene služebnosti užívacího práva č. SMLM-893/1094/
MS/83/2023 pro akci Těchonín, rekonstrukce NN, přílož veřejného osvětlení k. ú. Těchonín se Správou 
a údržbou silnic Pardubického kraje, Doubravice 98, 533 53 Pardubice.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
Starosta p. Sedláček:

• Poděkoval za skvělou organizaci a reprezentaci obce Těchonín pořadatelům a všem, kteří se na 
oslavách 50. výročí založení fotbalového oddílu TJ SOKOL Těchonín podíleli.

• Za Pouťové posezení u hasičárny v Těchoníně poděkoval SDH Těchonín.
• Poděkoval za Vítání prázdnin na hřišti v Celném všem, kteří se na něm podíleli.
• Také poděkoval za 1. ročník Dne s četnictvem těchonínským četníkům a jejich přátelům
• Pozval spolu s  ČČK na Den prevence zdraví, který proběhne ve spolupráci s  obcí Těchonín 

v prostorách centra obce dne 6. 9. 2023 od 9:00 hod.
• Pozval na posvěcení kostela svaté Markéty v Těchoníně dne 10. 9. 2023.

Zastupitel Ing. Roman Hrdina:
• Požadoval informaci, jaká byla konečná výše dotace obce pro fotbalový oddíl TJ Sokol Těchonín.

Starosta p. Sedláček sdělil, že z rozpočtovaných 300.000 Kč dotace bylo vyčerpáno dle předpo-
kladů a domluvy 200.000 Kč, které byly využity k rekonstrukci zázemí fotbalového hřiště. Částka 
300 000 Kč byla v rozpočtu schvalována z důvodu rezervy.

• Dotázal se na na stav pozemkových úprav v Celném z důvodů existujících dotací na jejich rea-
lizaci.
Starosta p.  Sedláček odpověděl, že v  nejbližší době o  zmíněné dotace obec nestihne požádat 
z důvodu nezpracování agendy komplexních pozemkových úprav příslušnými úřady.

• Vznesl dotaz na výpomoc kraje s opravami komunikace v Hluchově.
Starosta p. Sedláček odpověděl, že se zástupcem kraje bude diskutováno.

Zastupitel Michal Budiš
• Vznesl dotaz k zasílání SMS, všechny mu nechodí.

Místostarosta obce Ing. Ladislav Šimek prověří nastavení u poskytovatele služby.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 2.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve-
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání zastupitelstva obce vzešel úkol pro starostu obce - zajistit informace k dotač-
ním možnostem týkajících se „volnočasových“ hřišť. Starosta p. Sedláček se sešel s dotačním man-
agerem spol. Profesionálové, se kterou obec již v předešlých letech realizovala jednu akci. Z tohoto 

JEDNÁNÍ DNE 13. 9. 2023
ověřovatelé zápisu: Vlastimil Všetička, Michal Budiš
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 11/11
Omluveni: Ing. Roman Hrdina do 18:18

přítomno občanů/hostů: 2/0
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jednání vzešly informace k možným dotačním příležitostem s těmito výsledky:
• Program MMR - Podpora obnovy a rozvoje venkova. Žadatelem o dotaci může být obec do 

3 000 obyvatel, včetně (k datu 01. 01. roku vyhlášení výzvy). Obec musí mít zpracovaný a zastu-
pitelstvem schválený strategický rozvojový dokument.

• DT (dotace) 117d8210B - Podpora obnovy sportovní infrastruktury. Podporovány budou 
akce zaměřené na:

 » obnovu školních hřišť (multifunkční a víceúčelová hřiště a sportoviště apod.), která slouží pro 
hodiny tělesné výchovy

 » obnovu školních tělocvičen.
Dotace je poskytována až do výše 80 % skutečně vynaložených uznatelných nákladů akce.
Dolní limit dotace na jednu akci činí 500.000 Kč. Horní limit dotace na jednu akci činí 
5.000.000 Kč.
Školním hřištěm, tělocvičnou pro účely tohoto DT je brána stavba (zařízení), která je využívána 
k tomuto účelu a je součástí školního areálu. V případě, že škola touto stavbou prokazatelně ne-
disponuje a využívá jiné zařízení v majetku obce, je možné dotaci na tuto stavbu použít. Výstupy 
musí primárně sloužit pro hodiny tělesné výchovy a dále mohou být využívány i pro volnočasové 
aktivity.
Výstupy nesmí být komerčně využívány a  sloužit k provozování ekonomické činnosti. Mimo-
školní využití, které je zpoplatněno, může tvořit maximálně 20% celkové časové kapacity objektu.
Uznatelné náklady:

 » vybudování, rekonstrukce nebo modernizace sportovní infrastruktury (tělocvična, hřiště ví-
ceúčelové nebo multifunkční)

 » vybudování, rekonstrukce nebo modernizace zázemí a sociálního zařízení (např. šatny, spr-
chy nebo toalety, a to včetně zařizovacích předmětů (umyvadlo, WC atp.), střídačky (pevně 
zabudované), nářaďovna apod.) jen v případě, že tyto práce jsou součástí obnovy sportovní 
infrastruktury

 » oplocení, osvětlení školního hřiště jen v případě, že tyto práce jsou součástí obnovy školního 
hřiště

 » zateplení obvodových stěn, střechy, stropu a podlah, výměna oken a dveří (vnitřních i vstup-
ních dveří do budovy), výměna kotle včetně otopné soustavy jen v případě, že tyto práce jsou 
součástí výstavby nebo obnovy školní tělocvičny.

Neuznatelné náklady:
 » hřiště, resp. sportoviště, které není primárně určené pro hodiny tělesné výchovy (workoutové 
hřiště, parkourové hřiště, beachvolejbalové hřiště, fotbalové hřiště, dětské hřiště apod.)

 » parkové, sadové a zahradní úpravy, úprava veřejného prostranství
 » přístupové cesty (chodníky, místní komunikace) a parkoviště
 » odstraňování bariér při vstupu do budov a výstupu z budov, odstraňování bariér uvnitř bu-
dov, pořizování a aplikace zdvižných a transportních technologií a systémů

 » nákup a pořízení hardware, software, zabezpečovacích systémů atp.
 » nábytek, vybavení a zařizovací předměty (držáky, věšáky, dávkovače mýdla atp.)
 » tělovýchovné nářadí/sportovní příslušenství určené k zabudování (např. ribstole, konstrukce 
na šplh, kruhy, hrazdy, volejbal/tenis/nohejbal do pouzder, otočné a sklopné košíkové apod.)

 » tělovýchovné nářadí/sportovní příslušenství přenosné (např. lavičky, bedny, trampolíny, tělo-
cvičné kozy a koně, žíněnky, gymnastické běhouny, branky na házenou a florbal, fotbal, míče, 
doskočiště mobilní, odrazové můstky, startovací bloky apod.).

 
• DT 117d8210H - Podpora budování a obnovy míst aktivního a pasivního odpočinku. Budou 
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podporovány akce s  výstupy sloužícími široké veřejnosti, jejichž provoz je hrazen z  obecního 
rozpočtu, jejich užívání není zpoplatněno a jsou veřejně přístupné.
Jde především o:

 » obnovu nebo vybudování veřejných sportovišť a dětských hřišť.
Dotace je poskytována až do výše 80 % skutečně vynaložených uznatelných nákladů akce.
Dolní limit dotace na jednu akci činí 100.000 Kč. Horní limit dotace na jednu akci činí 
2.000.000 Kč.
Výstupy nesmí být komerčně využívány a sloužit k provozování ekonomické činnosti. Komerční 
využití, které je zpoplatněno, může tvořit maximálně 20% celkové kapacity (časové, dispozič-
ní apod.).
Uznatelné náklady:

 » vybudování, rekonstrukce nebo modernizace hřišť (hřiště víceúčelové nebo multifunkční, 
workoutové hřiště, parkourové hřiště, fotbalové hřiště, dětské hřiště)

 » vybudování, rekonstrukce nebo modernizace zázemí a sociálního zařízení (např. šatny, spr-
chy, toalety, včetně zařizovacích předmětů (umyvadlo, WC atp.), střídačky (pevně zabudova-
né) apod., v případě, že tyto práce jsou součástí aktivit uvedených v prvním odstavci

 » oplocení, osvětlení hřiště, mobiliář (lavičky, odpadkové koše) v případě, že tyto práce jsou 
součástí aktivit uvedených v prvním odstavci

Neuznatelné náklady:
 » nábytek, vybavení a zařizovací předměty (dávkovač mýdla, vysoušeč rukou atp.)
 » parkové, sadové a zahradní úpravy, úprava veřejného prostranství
 » přístupové cesty (chodníky, komunikace) a parkoviště
 » sportovní příslušenství určené k zabudování (např. ribstole, konstrukce na šplh, kruhy, hraz-
dy, volejbal/tenis/nohejbal do pouzder, otočné a sklopné košíkové apod.)

 » nářadí/sportovní příslušenství přenosné (např.  lavičky, bedny, trampolíny, tělocvičné kozy 
a koně, žíněnky, gymnastické běhouny, branky na házenou a florbal, fotbal, míče, doskočiště 
mobilní, odrazové můstky, startovací bloky apod.).

MMR má nové výzvy vyhlásit zhruba na přelomu roku 2023/2024 – věříme, že obdobné výzvy 
budou opět vyhlášeny, jen se uvidí, za jakých podmínek.
Podstatou úspěchu je připravenost. Starosta p. Sedláček si myslí, že rozpracovaný návrh hřiště Bílé 
lišky a  i  nově připravovaný projekt multifunkčního hřiště by mohly být podány zároveň. Třeba 
uspějí oba, nebo se to nepodaří ani v jednom případě.
Starosta p.  Sedláček předložil k  projednání nabídku společnosti Profesionálové,  a.  s., Haškova 
1714/3 - 1. patro, 500 02 Hradec Králové na dotačně projekční a inženýrskou činnost za nabídko-
vou částku 180.169 Kč.
Zastupitelstvo se většinově shodlo na podání žádostí na oba dva dotační tituly a zahájení projekč-
ních prací a přípravě dotací.

• Schvaluje přípravu podkladů a zahájení projektové přípravy multifunkčního hřiště se společností Pro-
fesionálové, a. s., Haškova 1714/3 - 1. patro 500 02 Hradec Králové za částku 180.169 Kč vč. DPH.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Bere na vědomí zprávu účetní o placení poplatků a nájemného k 31. 7. 2023.
Paní Ing. Marcela Žofková seznámila zastupitelstvo se zprávou o placení poplatků a nájemného 
k 31. 7. 2023.
Ze stran zastupitelů padl dotaz na uplatňování penále za platby z prodlení.
Starosta p. Sedláček uvedl, že obec penále z prodlení neuplatňuje, vždy se snažíme dojít k cíli smíř-
livou cestou a domluvou obou stran. Zatím se nám to vždy vyplatilo.
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• Schvaluje projektový záměr pro žádost o poskytnutí dotace z prostředků Pardubického kraje v rámci 
POV na rok 2024 – Běžná údržba komunikace v místní části Hluchov.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Tak jako každoročně i  v  letošním roce bychom si měli vybrat projekt, který budeme realizovat 
v rámci podpory Pardubického kraje – POV. Starosta p. Sedláček do tohoto bodu jednání navrhuje 
zařadit akci s názvem „Běžná údržba komunikace v místní části Hluchov.“
Zastupitel Michal Budiš vznesl připomínku: Dle jeho názoru by bylo přinejmenším vhodné nejnut-
nější opravy na cestě do místní části Hluchov realizovat ještě před letošní zimou.
Starosta p. Sedláček uvedl, že ví, že tato cesta je ve špatném stavu. Zkusíme odstranit ty největší 
nedostatky ještě před zimou a v příštím roce uděláme kompletní údržbu komunikace nějakou eko-
nomickou variantou realizace.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 4/2023.
U příjmů došlo k přesunu:

 » poplatků za odnětí zemědělské půdy z pol. 1335 na novou položku 1334 odvody za odnětí země-
dělské půdy ve výši 20.000 Kč

 » položky 8115 a 8118 ve výši 3.000.000 Kč je přesun ze spořicího účtu u ČSOB na termínovaný 
vklad u ČSOB, kde je úrok 6 %, o 1,6 % vyšší, než u spořicího účtu, kde je úrok 4 %.

Byly navýšeny příjmy:
 » o daň z hazardních her o 30.000 Kč
 » u pol. 4129 o dotace od Sdružení obcí Orlicko na oslavy 50 let fotbalu o 14.000 Kč
 » za prodej dřeva o 35.000 Kč
 » v bytovém hospodářství za nedoplatky služeb z vyúčtování roku 2022 od nájemníků o 20.000 Kč
 » v par. 3639 přefakturace nákladů spojených s prodejem pozemků o 12.000 Kč
 » v par. 6310 o úroky ze spořicího účtu a termínovaného vkladu ve výši 200.000 Kč.

Výdaje byly navýšeny:
 » v par. 2321 čištění a likvidace kalů ČOV bytovky o 150.000 Kč
 » v par. 3341 Rozhlas - správní poplatek a využívání radiových kmitočtů ČTÚ o 5.000 Kč
 » v par. 3399 ozvučení a pronájem plošiny na oslavy fotbalu o 31.000 Kč
 » o přesun 130.000 Kč z paragrafu 3421 Využití volného času dětí a mládeže na paragraf 3412 Spor-
tovní zařízení v majetku obce na branky na hřiště pod ZŠ 10.000 Kč a fitness stroje 120.000 Kč

 » v par. 3639 Komunální služby – o nákup laviček a odpadkových košů 20.000 Kč, hliníkové tabule 
s mapou a tištěné papírové turistické mapy 20.000 Kč, odvod za odnětí zemědělské půdy (kolny 
u ŠJ) 35.000 Kč,

 » v par. 6320 Pojištění – aktualizace pojistek a navýšení o 50.000 Kč.
Změnou došlo k úbytku rozpočtovaných peněžních prostředků o 3.000.000 Kč (jsou na termínova-
ném vkladu, který je účtován mimo rozpočtovou skladbu).

• Schvaluje zadávací řízení na výběr zhotovitele pro výběrové řízení k veřejné zakázce malého rozsahu 
k akci: „Udržovací práce a stavební úpravy bytu č. 1 v BD č. p. 71 Těchonín“.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Schvaluje výběr zhotovitele k veřejné zakázce malého rozsahu pro akci: „Udržovací práce a stavební 
úpravy bytu č. 1 v BD č. p. 71 Těchonín“ Andrej Lukáč, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194, Těcho-
nín, který podal cenovou nabídku dne 13. 9. 2023 s konečnou cenou 1.196.323 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Osloveny byly tyto společnosti:

 » David Mucha, IČO:86691392, 561 68, Lichkov 165
 » Tomáš Novotný, IČO: 68471378, 561 67, Mladkov 49
 » Tomáš Kozel, IČO: 72844078, 56164, Mistrovice 222
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 » Isotep, s. r. o., IČO: 25263498, Dolní Libchavy 258, 561 16 Libchavy
 » Andrej Lukáč, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194, Těchonín

Tomáš Kozel, IČO: 72844078, 56164, Mistrovice 222 a spol. Isotep, s. r. o., IČO: 25263498, Dolní 
Libchavy 258, 561 16 Libchavy reagovali na zaslanou výzvu odpovědí, že z kapacitních důvodů 
nabídku nepodají.
Andrej Lukáč, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194, Těchonín, podal cenovou nabídku dne 
13. 9. 2023 s konečnou cenou 1.196.323 Kč. Ostatní oslovené společnosti se k poptávce nevyjádřily, 
ani ji nepodaly.
K vyhodnocení CN došlo dne 13. 9. 2023 od 16:00 hod. Doručená nabídka splnila podmínky za-
dávacího řízení a výběrovou komisí ve složení Daniel Krejsa, Vlastimil Všetička a Michal Budiš 
byla starostovi obce a následně zastupitelstvu obce jako nejvýhodnější předložena a doporučena ke 
schválení nabídka společnosti Andrej Lukáč, tel: 777248340, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194, 
který podal cenovou nabídku s konečnou cenou 1.196.323 Kč. Termín realizace bude od podpisu 
Smlouvy o dílo, předpokládaný začátek stavebních prací od 15. 9. 2023 do 15. 12. 2023.

• Schvaluje výběr zhotovitele k veřejné zakázce malého rozsahu pro akci: „Oprava omítek vnitřních spo-
lečných prostor, Těchonín 166“ spol. Andrej Lukáč, tel: 777248340, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 
194, který podal cenovou nabídku dne 13. 9. 2023 s konečnou cenou 297.852 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Pro akci byly osloveny společnosti:

 » David Mucha, IČO:86691392, 561 68, Lichkov 165, Lichkov
 » Tomáš Novotný, IČO: 68471378, 561 67, Mladkov 49, Mladkov
 » Andrej Lukáč, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194, Těchonín

Doručena byla jediná nabídka společnosti
 » Andrej Lukáč, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194, Těchonín, který podal cenovou nabídku 
dne 13. 9. 2023 s konečnou cenou 297.852 Kč

K vyhodnocení CN došlo dne 13. 9. 2023 od 16:30 hod. Doručená nabídka splnila podmínky za-
dávacího řízení a výběrovou komisí ve složení Daniel Krejsa, Vlastimil Všetička a Michal Budiš 
byla starostovi obce a následně zastupitelstvu obce jako nejvýhodnější předložena a doporučena ke 
schválení nabídka společnosti Andrej Lukáč, tel: 777248340, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194, 
který podal cenovou nabídku dne 13. 9. 2023 s konečnou cenou 297 852 Kč.
Termín realizace bude od podpisu Smlouvy o  dílo, předpokládaný začátek stavebních prací od 
15. 9. 2023 do 31. 10. 2023.

• Bere na vědomí informace k akci: „Volnočasové aktivity v místní části Těchonín“.
Starosta p. Sedláček informoval:
Venkovní fitness stroje u tenisových kurtů.

Dne 22. srpna byly osazeny venkovní fitness stroje od společnosti Colmex. Jedná se o stroje ozna-
čené – Šlapací zařízení CX 04, Elipsovité zařízení CX 05, Procvičování chůze CX 07 a Jezdecké 
zařízení CX 08 za celkovou částku 111.179 Kč a jsou již využívány. K těmto strojům byly osazeny 
dvě lavičky a bude instalován ještě odpadkový koš.

Herní prvky pod základní školou.
Již v prvním bodě dnešního jednání zastupitelstva obce jsme diskutovali možnosti, proto tento 
bod považuji za prodiskutovaný.

Volnočasové aktivity v místní části Celné - U Hrušně.
Na přelomu září a října bude hřiště instalováno. Dle posledního sdělení budeme ještě do termínu 
realizace kontaktováni.

• Bere na vědomí informace k akci: „Běžná údržba zpevněné plochy u Mateřské školy v Těchoníně“.
Starosta p.  Sedláček uvedl: Usnesením č.  105 ZO schválilo výběr dodavatele na běžnou údržbu 
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zpevněné plochy u Mateřské školy v Těchoníně, a to firmu STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, 
oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 500 03 Hradec Králové. Cena díla je 386.072,56 Kč vč. DPH. 
Údržba byla provedena a  dílo bylo předáno obci. Na základě dohody s  dodavatelem byly navíc 
provedeny vícepráce spočívající ve výměně uličních vpustí vč. mříží za částku 4.182 Kč vč. DPH.

• Bere na vědomí informace k akci: „Běžná údržba částí místních komunikací „U Kostela v Těchoníně“ 
a „U Hřbitova v Celném“.
Starosta p.  Sedláček uvedl: Usnesením č.  106 zastupitelstvo obce schvaluje výběr dodavatele na 
Běžná údržba částí místních komunikací „U Kostela v Těchoníně“ a „U Hřbitova v Celném“, a to 
firmu STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 500 03 Hradec 
Králové. Cena díla je 497.845,96 Kč bez DPH tj. 602.393,61 Kč vč. DPH. Údržba byla provedena 
a dílo bylo předáno obci. Na základě dohody byly navíc provedeny vícepráce spočívající ve výměně 
stávajícího štěrbinového žlabu za štěrbinový žlab s větší kapacitou (u kostela) za částku 78.826 Kč 
vč. DPH.

• Schvaluje přidělení bytu č. 2 v BD č. p. 110 Těchonín jedinému žadateli.
Hlasování: pro: 11, proti: 0, zdrželi se: 0, omluveni: 0.
Na základě dohody s nájemníkem předmětného bytu byl byt předán obci. Obec Těchonín vyhlásila 
dne 6. 9. 2023 pronájem uvolněného bytu č. 2 v 2 NP bytového domu č. p. 110 v místní části Těcho-
nín. Jedná se o byt 1+kk o velikosti 35,57 m2. K bytu náleží sklep. Předpokládané výše záloh na služ-
by jsou cca 1.000 Kč/měsíc, nájemné činí cca 1.800 Kč/měsíc. Při podpisu smlouvy je nutno složit 
vratnou kauci ve výši 5.000 Kč. Vytápění je zajištěno akumulačními kamny, ohřev TUV bojlerem. 
Do 13. 9. 2023 do 12:00 hod. byla na obecní úřad doručena jedna žádost o přidělení tohoto bytu.

• Bere na vědomí informace o uvolnění bytu č. 9 v BD č. p. 179 Těchonín.
Na základě provedené obhlídky bytu bylo konstatováno, že tento byt bude navržen k „rekonstruk-
ci“.

• Bere na vědomí smlouvu o partnerství a spolupráci na projektu Cyklostezka Jablonné nad Orlicí – 
Králíky – Dolní Morava – Sdružení obcí Orlicko.
Starosta p. Sedláček seznámil přítomné s podklady a uvedl: Stejně jako u jiných velkých projektů 
Sdružení obcí Orlicko je nutné dlouhodobé plánování a příprava těchto akcí. Na základě dřívějších 
negativních zkušeností je nově předkládána tato smlouva. Spolu s tímto závazkem pro nás připadá 
i příspěvek na rok 2023 ve výši 8.000 Kč. Na celou realizaci připadá na naši obec příspěvek ve výši 
4  % nákladů. Nutno podotknout, že zcela jistě nedojde k  realizaci celé akce najednou. V  rámci 
Sdružení obcí Orlicko a nás dotčených starostů budeme tuto věc ještě diskutovat, nicméně jsem si 
dovolil už v tuto chvíli Vám tuto věc předat k zamyšlení. Celá příprava bude zahájena zpracováním 
vyhledávací studie. Výstupem této studie bude jak návrh trasy, tak i propočet investičních nákladů. 
Lze počítat předběžně s částkou 13.000.000 Kč/km. Tedy při 25 km to je 325.000.000 Kč. Vychází-
me z cen realizovaných cyklostezek v roce 2021-2022 (Letohrad - Šedivec a Lanškroun - Sázava, kde 
byly náklady na km mezi 10.000.000 - 11.000.000 Kč). Logicky se počítá s prováděním jednotlivých 
úseků na etapy a v návaznosti na finanční prostředky podpořené významnou porcí dotací. Přípravy 
jednotlivých úseků cyklotras a stezek se sebou vždy nesou v souvislosti s délkou velké investiční 
náklady. Nicméně Sdružení obcí Orlicko je v tomto ohledu zkušeným realizátorem.
Zastupitelstvo jednomyslně nevyjádřilo souhlas s  projektem Cyklostezky Jablonné nad Orlicíí  – 
Králíky – Dolní Morava, ale převládal většinový souhlas. Hlavním důvodem k souhlasu bylo ne-
zaostat za regionálním rozvojem našeho kraje. Při předložení podrobnějších informací se tento 
projekt bude dále diskutovat.

• Schvaluje Ing. Eduarda Žaludu, projekční kancelář, Železná 493/20, 110 000 Praha 1, jako zhotovitele 
změny ÚP a konverzi do jednotného standardu za nabídkovou cenu 336.380 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
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Starosta p. Sedláček uvedl: K 1. 1. 2023 nabyly účinnosti prováděcí předpisy ke stavebnímu zákonu, 
které zavádějí požadavky na standardizaci územně plánovacích dokumentací, zejména územních 
plánů. Povinnost zpracovávat vybrané části územně plánovací dokumentace, její aktualizace nebo 
změny a úplné znění v jednotném standardu je dána v § 20a odst. 2 zákona č. 183/2006 Sb. (stáva-
jící stavební zákon). Podrobnosti jednotného standardu zavedla s účinností od začátku roku 2023 
vyhláška č. 418/2022 Sb., zveřejněná ve Sbírce zákonů v částce č. 188, kterou se mění zejména vy-
hláška č. 500/2006 Sb., o územně analytických podkladech, územně plánovací dokumentaci a způ-
sobu evidence územně plánovací činnosti, ve znění pozdějších předpisů, a vyhláška č. 501/2006 Sb., 
o obecných požadavcích na využívání území, ve znění pozdějších předpisů. Ministerstvo pro místní 
rozvoj plánuje do budoucna standardizovat všechny územně plánovací dokumentace, aktuálně jsou 
však stanoveny podrobnější požadavky jednotného standardu pouze pro územní plány. Minister-
stvo pro místní rozvoj s účinností ke dni 14. března 2023 vyhlašuje výzvu k předkládání žádostí 
do programu 117 55 Podpora územně plánovacích činností obcí 2023+, podprogramu Podpora 
územně plánovacích dokumentací obcí, na dvě dotační aktivity „Územní plán – jednotný standard“ 
a „Změna územního plánu – jednotný standard“.
Cílem výzvy je podpořit zpracování územních plánů a jejich transformace do jednotného standar-
du.
Zahájení příjmu žádostí 14. března 2023. Datum a hodina ukončení příjmu žádostí 31. října 2023 
12:00 hod. Oprávněnými žadateli o dotaci v rámci této výzvy jsou obce na území ČR, které mají 
5 000 obyvatel nebo méně. Věc byla konzultována s projektantem našeho Územního plánu panem 
Ing. Žaludou a i na MěÚ Žamberk, odbor územního plánování, paní Holubovou. Dotace zde činí 
90% z celkových uznatelných nákladů. Jak jsem dříve avizoval, již máme zajištěná potřebná stano-
viska z Pardubického kraje.
Do dnešního dne bylo provedeno také poptávkové řízení za účelem zajištění nejvýhodnější cenové 
nabídky pro konverzi územně plánovací dokumentace do jednotného standardu.
Poptání byli projektanti:

 » Ing. Michal Čapek, AHprojekt, Federova 1605/5, 198 00 Praha 9 - Kyje, který podal nabídku 
s konečnou částkou 360.000 Kč.

 » Ing. arch. Michaela Dejdarová, A23 Architekti, Holečkova 2650/86, 150 00 Praha 5, Hlavní měs-
to Praha, která podala nabídku s konečnou částkou 352.000 Kč.

 » Ing. Eduard Žaluda, Žaluda, projektová kancelář, Železná 493/20, Praha, 110 00, Praha 1, který 
podal nabídku s konečnou částkou 336.380 Kč.

• Schvaluje pořízení změny č.  ÚP Těchonín ve zkráceném postupu pořízení dle stavebního zákona 
a konverzi územně plánovací dokumentace do jednotného standardu.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Schvaluje obsah návrhu změny č. 1 ÚP.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Schvaluje pořizovatele změny MěÚ Žamberk.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Schvaluje spolupracujícího zastupitele k pořízení změny č. 1 ÚP, starostu obce p. Josefa Sedláčka.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Schvaluje úhradu nákladů na změnu ÚP a konverzi do jednotného standardu z vlastních prostředků 
(předpokládá se dotace z MMR ve výši 90 % max však 250.000 Kč, tudíž spolufinancování obcí).
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
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Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
Starosta p. Sedláček:

• seznámil zastupitele s možností instalace FVE na obecní budovy občanské vybavenosti. S mís-
tostarostou obce seznámili zastupitele se stávajícími možnostmi dotačních titulů a návratnos-
tech investic.
Po krátké diskuzi zastupitelů došlo k dohodě o zajištění dalších informací k této problematice 
s možnou realizací příští rok.

• pozval občany na následující zasedání zastupitelstva obce 11. 10. 2023.
Zastupitelka Ivanka Špinlerová

• informovala o návštěvě Řecké obce Šumperk a Řecké obce Ostrava. V rámci výročí 75 let přícho-
du Řeků do Československa je v Šumperku 30. 9. 2023 pořádána vernisáž PO STOPÁCH ŘEKŮ 
V ŠUMPERKU ANEB ŽIJEME TU SPOLU JIŽ 75 LET. Zástupci Řecké obce Šumperku zvou 
občany 14. 10. 2023 na Řeckou zábavu v Šumperku – nutná rezervace.

Informační zdroj: Zápisy z jednání Zastupitelstva obce Těchonín, zpracoval: Aleš Nepustil
Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usnese-
ní, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit v úřed-
ních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín

KOMENTÁŘ
Možnosti, jak trávit volný čas u nás v Těchoníně

komentář starosty obce

	 Dlouhá	léta	slýchávám	stesky	nad	tím,	že	se	nám	tu	mládež	poflakuje	po	odpolednech	i	veče-
rech	a	patrně	z	nudy	dělá	alotrie.	Rádi	bychom	jim	nabídli	více	prostoru	pro	trávení	volného	času…	
Máme	 tu	 mladé	 sportovce,	 současná	
nabídka	sportovišť	je	omezená.	Moder-
ní	hřiště	přitáhne	i	ty,	kteří	by	si	chtěli	
sport	 vyzkoušet.	 Vhodné	 hřiště	 a	 tré-
ninkové	prostory	chybí	i	naší	škole	při	
hodinách	tělesné	výchovy	nebo	při	mi-
moškolních	akcích.	Musíme	si	přiznat,	
že	 nabídka	 volnočasových	 aktivit	 pro	
mládež	v	naší	obci	pokulhává.	Během	
9	let,	kdy	pro	naši	obec	pracuji	na	obec-
ním	úřadě,	tento	nedostatek	intenzivně	
vnímám	a	spolu	se	zastupiteli	aktuálně	
hledáme	řešení.	V	poslední	době	se	ob-
jevily	nové	podněty,	daří	se	nám	posunout	se	dál	a	jsem	za	to	velmi	rád.	Na	zastupitelstvu	jsme	dospě-
li	k	většinové	shodě,	že	je	nejvyšší	čas	zabývat	se	investicemi	tímto	směrem	a	děkuji	za	podporu	za-
stupitelů	a	odvedenou	práci	všem.	Komplexní	areál	pro	aktivní	trávení	času	pod	těchonínskou	školou	
se	může	na	první	pohled	jevit	jako	velikášská	myšlenka,	ale	když	se	zamyslíme	nad	kompatibilitou	
a	škálou	možnosti	využití,	nabídkou	všestranného	rozvoje	dětí,	mládeže,	ale	i	dospělých,	věřím,	že	
je	to	vynaložení	finančních	prostředků	správným	směrem.	Závěrem	musím	nutně	zmínit,	že	takovéto	
plány	nelze	rozvíjet	bez	vidiny	možnosti	dotačních	prostředků,	o	které	budeme	svými	žádostmi	usi-
lovat.	Věřím	také,	že	zastupitelé	najdou	konsenzus,	že	dojde	už	v	rámci	přípravy	k	uchopení	lana	na	
jednom	konci	a	potáhneme	společně	k	úspěšnému	cíli.

Josef Sedláček, starosta obce
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OČIMA OBČANŮ
Za odkazem Bílé lišky

 Do	kraje	Bílé	lišky	jsem	se	přistěhoval	před	10	lety	-	takže	ano,	jsem	tu	cizinec.	Ale	krásný	kraj	
Orlických	hor	mne	vzal	u	srdce.	Krajem	Bílé	lišky	myslím	vesnice	od	Studeného,	přes	Těchonín,	Hlu-
chov,	Mladkov,	Lichkov,	Boříkovice.	Tudy	nosili	přes	horský	hřeben	v	 létě	v	zimě	zdejší	 tkalci	vý-
sledky	tvrdé	dřiny	celých	rodin-	včetně	dětí-	za	faktory	do	Červené	Vody.	Zpátky	pak	nesli	výdělek,	
na	který	celá	rodina	netrpělivě	čekala.	A	tady	se	vyskytovala	podle	pověstí	Bílá	liška.	Úžasné	pověsti	
zdejšího	kraje	o	pašařích,	četnících,	tvrdé	lopotě	i	o	laskavé	dobrodějce	Bílé	lišce,	jak	je	za	svůj	plodný	
učitelský	život	posbíral	a	sepsal	místní	rodák	pan	Antonín	Špinler,	mi	učarovaly.	Bílá	liška	podle	po-
věsti	místnímu	tkalci	za	jeho	dobrý	čin,	kdy	ji	
vysvobodil	z	pytlákových	želez	a	ještě	se	po-
dělil	o	svou	svačinu,	věnovala	kouzelný	tkal-
covský	člunek.	A	ten	z	obyčejné	příze	dokázal	
vykouzlit	plátno	protkané	zlatem.	Jaká	krása,	
jaká	radost.
	 Po	kráse	a	radosti	toužíme	všichni.	A	tak	
mi	záhy	došlo,	že	naše	ves	se	potýká	s	obvyk-
lým	smutným	neduhem	českých	vesnic.	Je	tu	
málo	veřejných	prostor,	 kde	 se	 lidé	 scházejí,	
kde	 se	věnují	 společným	aktivitám,	 radován-
kám,	 nebo	 jen	 tak	 „spolu	 jsou“.	 Lidé	 rychle	
míří	 z	 jednoho	 bodu	 do	 druhého	 a	 mizí	 ve	
svých	 zahrádkách,	 bytech,	 dílničkách.	 Co	
s	tím?	Vybavím	si	při	takových	úvahách	fran-
couzské	vesnice,	kde	na	každém	plácku	hrají	
místní	pétanque	nebo	obří	šachy,	nebo	dětská	
hřiště	v	německých	či	polských	vesnicích,	plná	
veselých	atrakcí	a	dětí.	Něco	takového	nám	tu	
chybí.	Přitom	i	v	Česku	se	v	posledních	letech	stále	častěji	objevují	podobné	atrakce	ve	veřejném	pro-
storu	-	volně	přístupné	a	využívané.	Stačí	se	podívat	„přes	kopec“	do	kvetoucího	městečka	Kyšperku	
nebo	vesnic	jako	jsou	Jamné,	Líšnice,	Studené,	Lukavice.
	 Stal	jsem	se	ve	své	obci	„na	stará	kolena“	zastupitelem.	Když	mne	starosta	oslovil,	váhal	jsem.	
Co	tam	budu	dělat?	Neznám	to	tu!	Ale	třeba	se	něco	najde,	kde	mohu	být	užitečný.	Nějaké	zkušenosti	
jsem	za	svůj	život	nasbíral.	Starosta	už	v	minulém	volebním	období	plánoval	dětské	hřiště	v	Celném	na	
nevyužitém	plácku	„U	Obecní	hrušně“.	Mrzelo	ho,	že	to	nedopadlo.	Padli	jsme	si	do	noty	a	s	dalšími	
zastupiteli	dali	hlavy	dohromady	a	vymysleli	hřiště	dvě,	menší	v	Celném	a	větší	v	Těchoníně.	Něco	se	
dá	zvládnout	hned,	v	Celném	se	blíží	realizace	už	letos,	ale	větší	projekt	pro	Těchonín	–	lokalita	pod	
školou-	je	třeba	dobře	připravit.	Požádali	jsme	o	projekt	firmu,	která	dokáže	udělat	každé	hřiště	jiné	-	
odborníky	z	Hřiště	hrou,	s.	r.	o.	(dříve	proslulé	Tomovy	parky).	Celá	akce	se	rozjíždí	a	o	pomoc	jsme	
požádali	Bílou	lišku.	Věříme,	že	se	s	krásným	dětským	hřištěm,	které	jí	zaslíbíme,	vrátí	do	našeho	kraje	
i	ona.
	 Plány	i	debata	mezi	zastupiteli	přinesla	další	podněty.	Hřiště	pro	děti	je	hezké,	ale	v	Těchoníně	
čeká	už	dlouho	na	revitalizaci	staré	sportoviště	pod	školou.	Byla	by	škoda	se	nepokusit	změnit	jeho	tvář	
do	podoby	dneška.	Zájem	mezi	místními	sportovci	o	to	je	a	moderní	multifunkční	hřiště	využije	i	škola	
a	školka,	mají	to	blizoučko.	Věřím,	že	i	s	pomocí	Bílé	lišky,	dobré	duše	zdejšího	kraje,	dostane	naše	
obec	přitažlivý	prostor	pro	volnočasové	vyžití	všech	generací.
	 Tak	nám	i	sobě,	prosím,	držte	palce.

Luděk Ryba, Těchonín - Celné, zastupitel
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Padesát let od vzniku oddílu kopané u nás

 Dne 29. července 2023 oslavil oddíl kopané se spoustou svých příznivců ve vlastním sportovním 
areálu v Celném 50 let od svého založení. Ptáte se, kdy přesně oddíl vznikl? Bylo to 15. června 1973, 
rok po třetím založení TJ Sokol Těchonín. Oddíl patřil pod zmíněnou tělovýchovnou jednotu a jeho 
činnost řídil výbor v tomto složení: Vladimír Lochař, předseda, Jiří Dušek, jednatel, Erich Filip, po-
kladník, Jaroslav Filip, vedoucí mužstva, Josef Pacík, trenér, Jiří Filip st., trenér, František Hrdina a Ol-
dřich Filip, členové.
 Již v roce 1972 začala skupinka milovníků kopané budovat na louce získané od státního statku 
fotbalové hřiště. Byli to Vladimír Lochař, Zdeněk Studený, Jaroslav Filip, Josef Pacík a mnoho dalších. 
Postavili dřevěné branky a  hrály se zde veselé „srandamače“, které se později staly tradicí. Brzy se 
potvrdilo, že je toto místo tím nejvhodnějším pro budování sportovního areálu v tehdy již spojených 
obcích (spojení proběhlo roku 1960).
 Ve stejné době byl také ustaven oddíl hokeje, takže se na práci při výstavbě celenského sportoviště 
podíleli rovněž jeho členové. Budova klubovny byla dokončena na podzim roku 1974. Členové TJ So-
kol při její výstavbě odpracovali 3000 hodin. 
V  roce 1974 se začalo budovat také kluziště. 
I  zde dobrovolníci odpracovali další desítky 
hodin. Dne 1. května 1975 byl sportovní areál 
v  Celném slavnostně otevřen. Prací brigád-
níků byla vytvořena hodnota díla za 235 000 
Kčs (finanční náklady byly 83 450 Kčs), z če-
hož značnou částku získali členové brigádami 
u  státního statku a  sběrem železného šrotu 
(dotace OV ČSTV byla 40 500 Kčs).
 Příznivce kopané potěšilo, že už v tomto 
roce postoupilo mužstvo kopané pod vedením 
trenérů Václava Hály a Jiřího Filipa st. do III. třídy okresního poháru. Za padesát let své činnosti zažili 
hráči fotbalového oddílu úspěšné i neúspěšné sezóny. Ve sportu se, jak všichni víme, vystřídají dost 
často, což platí i pro kopanou, nejen hráči, ale i organizátoři a trenéři. Také kolektiv je občas spolu-
pracující, občas si spoluhráči, jak se říká, nesednou. I forma nemusí být stálá. V roce 1978 vybojovali 
naši mladší žáci pod vedením trenéra Jaroslava Všetičky 2. místo v okresním poháru a o rok později 
dosáhli na metu nejvyšší – 1. místo v OP. V polovině devadesátých let se pod vedením Josefa Sedláčka 
st. tento úspěch zopakoval. Mužstvo dospělých bojovalo od roku 1976 ve II. třídě OP, kde se udrželo 
do 10. výročí svého založení. Do této třídy se opět probojovalo v roce 1991 a udrželo se v ní zásluhou 
vedoucího a trenéra Jiřího Filipa st. do sezóny 2005–2006. Krásný úspěch nastal v sezóně 2010–2011, 
kdy se naše mužstvo stalo vítězem OP a postoupilo do krajského kola. Zde se neudrželo, ale do krajské 
soutěže se vrátilo opět po vítězství v OP v sezóně 2015–2016. V současné době hraje ve III. třídě OP.
 Řadami oddílu kopané prošlo za 50 let mnoho sportovců a v řídící a organizátorské činnosti se 
vystřídalo také dost obětavých mužů, ale i žen. Vzpomeňme v tomto článku na ty, kdo bez nároků na 
odměnu, z vlastního zápalu pro věc věnovali spoustu svého času a práce sportu a sportovcům v obci. 
Na ty, kdo začali sport v Celném rozvíjet a nejsou již mezi námi.
 Dne 7. září 1977 zemřel ve věku 47 let pokladník oddílu kopané pan Erich Filip.
 Dne 7. února 1982 postihla oddíl kopané, TJ Sokol a těchonínskou veřejnost velká ztráta. Zemřel 
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zasloužilý člen TJ Sokol pan Vladimír Lochař ve 
věku nedožitých 47  let. Byl spoluzakladatelem 
TJ Sokol, dlouholetým předsedou oddílu kopa-
né, obětavým organizátorem a nadšeným budo-
vatelem celenského sportoviště.
 Dne 13. listopadu 1983 zemřel pokladník oddí-
lu pan Karel Špaček ve věku 52 let.
 Pan Jiří Dušek patřil také k  obětavým zakla-
datelům celenského sportu. Opustil milovanou 
obec dne 3. 12. 1999.
 Zázemí, například praní dresů, zajišťovala 
dlouhá léta paní Anna (Anemi - z  Annema-
rie) Filipová. Opustila přátele v  Celném dne 
9. 2. 2004.
 Její syn, Jiří Filip st., dlouholetý trenér fotba-
lového mužstva, zanícený podporovatel a orga-
nizátor kopané v  Celném, zemřel dne 5.  břez-
na 2008 ve věku 61 let. Fotbal v naší obci utrpěl 
velkou ztrátu. Příznivcům oddílu kopané na hři-
šti velmi chyběl a chybí.
 Úspěšným trenérem hlavně žáků byl pan Josef 
Sedláček. Zemřel dne 13. 1. 2016.
 Dne 28. 2. 2017 ve věku 69 let opustil řady pod-
porovatelů a sponzorů oddílu kopané pan Vác-
lav Šatava.
 Občané celé naší obce jsou vděčni všem obě-
tavým budovatelům celenského sportovního 
areálu. Mnozí z nich dodnes v tomto sportovišti 
pilně pracují. Nehrála se tu jen kopaná, konal se 
zde mnohokrát Mezinárodní den dětí, probíhaly 
i hasičské soutěže. U kabin začínal a končil turi-
stický pochod Toulání kolem Orlice. Vzhledem 
k  možnosti občerstvení jsou zde organizovány 
akce, jako je Vítání prázdnin, Loučení s prázdni-
nami, Pálení čarodějnic atd. Klubovna je využí-
vána k volbám, schůzím i besedám. Letos získa-
ly k výročí oddílu kopané kabiny nový kabátek. 
Oslava se velmi vydařila a  odměněni byli také 
zasloužilí členové. Naše oslavence navštívil i se-
nátor a starosta města Letohrad pan Petr Fiala. 
O tom se však dočtete v článku našich fotbalistů.
 Za nás, občany Těchonína, bych chtěla podě-
kovat všem členům oddílu kopané TJ Sokol Tě-
chonín za jejich práci. Věřím, že se naši fotba-
listé ještě dočkají v budoucnu pěkných výsledků 
a my jim je budeme ze srdce přát.

Ivanka Špinlerová

Erich Filip Vladimír Lochař

Karel Špaček Jiří Dušek

Anna Filipová Jiří Filip st.

Josef Sedláček Václav Šatava
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HC Těchonín
 Hráči Těchonína mají před sebou 13. sezónu. První zápasy by se měly odehrát začátkem října na 
zimním stadionu v Lanškrouně. V soutěži, pojmenované jako Holba LHL liga, se odehraje celkově 
20. ročník, do kterého se přihlásilo 31 týmů a rozdělí se do 4 lig podle pořadí z předešlého ročníku. 
Tým Těchonína začne stejně jako minulý rok v 1. lize. Společně s Těchonínem se v 1. lize představí 
týmy Soma, Nuget, Tygři, Heat Tech, Nekoř a Klášterec.
 Tým Těchonína zůstává i v nové sezóně beze změn. Z týmu přerušili kontrakt na rok pouze 2 hrá-
či (Jan Chudý a Štěpán Kuklík – oba mají stáž na Novém Zélandu). Vedení týmu usilovně shání ná-
hradu za oba hráče. I přesto začátek se-
zóny začnou hráči ve složení, ve kterém 
skončili.
 Hráči Těchonína mají stejné cíle 
jako v  předešlých sezónách. Udržet se 
v první lize a  soupeřit s  těmi nejlepší-
mi týmy v LHL lize. Dělat dobré jméno 
naší obci a pokusit se dostat na stupně 
vítězů. První dva body se týmu daří 
zdárně plnit. Třeba zrovna v  té letošní 
13. sezóně se podaří udělat dobrý vý-
sledek. Všechny zápasy týmu se dovíte 
vždy na stránkách facebooku HC Tě-
chonín, nebo na stránkách haly www.
zslan.cz. Jako každý rok vedení týmu 
plánuje volné bruslení pro fanoušky 
a občany Těchonína. Bruslení je plánováno na konec prosince.

Michal Ordoš

Fotbal Těchonín
 Fotbalové prázdniny ve znamení oslav.
 Po konci fotbalového ročníku 22/23 na našem útulném stadionu začal čilý stavební ruch. Jeli-
kož oddíl letos slaví 50 let, rozhodl se pro modernizaci svého zázemí. Za přispění obce a dobrovolné 
pomoci členů klubu jsme se pustili do rekonstrukce šaten, klubovny, sprch, kantýny i udírny. Objekt 
se kompletně zateplil. Prostě paráda. Všem, kteří přispěli, ať finančně, nebo manuálně, bychom ještě 
jednou velice rádi takto veřejně poděkovali.
 Co se týče samotných oslav výročí našeho oddílu, proběhly na našem hřišti, myslím si, velmi 
vydařené oslavy. Během sobotního dne mohli diváci vidět zápas mladších žáků, exhibiční utkání žen 
proti bývalým hráčům klubu a jako zlatý hřeb odpoledne zápas mezi výběrem týmu předsedy oddílu 
a našimi současnými hráči.
 Při akci bylo odhaleno oficiální logo klubu, vzpomenuto na bývalé členy klubu, řečeno něco 
o historii a hlavně se dostalo mnoho šancí na setkání „starých“ známých a navázání nových kontaktů. 
O výtečnou zábavu se postaraly kapely z okolí, o pitný režim a naplnění žaludků zase dobrovolní čle-
nové a přátelé našeho oddílu.
 Myslím, že akce se velice vydařila a závěrem bych chtěl za oddíl kopané TJ SOKOL Těchonín ještě 
jednou všem moc poděkovat a oddílu popřát mnoho úspěchů do dalších let.
 Nyní se již naši hráči plně soustředí na novou sezónu. Informace ohledně všech našich zápa-

SPOLKY V OBCI
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sů, novinek z klubu, ale i  fotografie z oslav naleznete na našich webových stránkách – www.fotbal-
-techonin.net

TJ Sokol Těchonín

Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
Dobrý den,
 následující řádky Vás poinformují o činnosti místních rybářů. S končícím létem jsme si trochu 
oddechli, protože i v letošním roce jsme museli velmi šetrně hospodařit s vodou na Rybárně. Další 
suchý rok nás děsil, ale zvládli jsme to i přes drobné nesnáze poměrně bez ztráty kytičky (nebo spíše 
rybičky). Nyní nás budou čekat přípravné práce na blížící se zimu.
 V činnosti naší organizace jde do popředí práce s mládeží. Před prázdninami jsme se rozcházeli 
s přáním krásných úlovků, ale to jsem netušil, co ti naši špunti umějí. Eliška Kosková vyloupla z jed-
noho krásného rybníku metrového kapra a Tom Foglů zase z jiného rybníku kapra, kterému do metru 
chybělo jen pár centimetrů. Ke konci prázdnin jsme se vydali na víkendový rybářský kemp. Nedaleko 
Chocně jsme v krásném prostředí rybníku Tatarák prožili parádní zážitky. Lovili jsme ve dne i v noci. 
Dalo by se říci, že i všemi možnými metodami. Povedly se nám pěkné rybky – líni, kapři a nějaké 
plotice. Kuchyni si vzali pod patronát naši vedoucí a umývání nádobí a úklid zase děti. Zkoušeli jsme 
zakrmovat kobrou a také jsme předali všem přítomným vyvedená trička našeho kroužku.
 Pak přišlo září a první podzimní závody. Hostili jsme kamarády z nedaleké Nekoře (Rybáři Ne-
koř) na naší vodě Rybárně. Vždycky je to prima setkání. Ryby nám moc kousat nechtěly, ale přece jen 
se podařilo pár úlovků. O to, kdo vyhraje, tolik nešlo… I když?

1. místo Dominik Matějka (MO Těchonín) 81 b. Dominik je naše nové želízko v ohni…
2. místo Tomáš Fogl (MO Těchonín) 50 b. Tom dneska zamakal na maličkých plotičkách…
3. místo Jarda Chládek (MO Těchonín) 20 b.
4. místo Ondra Šimek (MO Těchonín) 10 b.
5. místo Eliška i Honza Koskovi (MO Těchonín) oba shodně 5 b.
6. místo brali všichni ostatní - Esterka Čobanová, Vinca Čoban (MO Těchonín) a pak i kamarádi 
z Nekoře - Tonda Jirčík, Tomáš Limberský, Tomáš Macháček, Matěj Šembera s 0 b. To nevadí…

  
 Všichni si díky 
našim sponzorům 
a  podporovatelům 
domů mimo prima 
zážitku odnesli i krás-
né ceny. Nekořští ze-
jména věci pro lov 
kapříků a  bílé ryby 
a  těchonínští zase ze-
jména věci na vázání 
mušek. Byl to prima 
den a myslím, že i přes 
dílčí neúspěchy se už 
všichni zase těšíme 
k vodě…
 Děkujeme Tomáši Sýkorovi a jeho spol. Tommi -fly za super balíček. Taky za stabilní podporu Ry-
bářova krámku ze Žamberka. Skvělé výsledky našich dětí se dostavily díky společnosti Krmiva Hulín, 
která nám dodala veškeré krmítkové a chytací materiály. Též dík patří Řeznictví a uzenářství Na Statku 
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z Dlouhoňovic, Lesům ČR, Policii ČR, obci Těchonín a MO ČRS Těchonín z. s.
 Děti nám významně pomáhají při údržbě naší Rybárny a na jejím prostředí je to také znát. Svět 
rybaření není jen o lovu, ale také o péči o přírodu, vodní plochu a její okolí.
 V současné době probíhá nábor nových členů rybářského kroužku, a tak se těšíme na nové rybáře 
a rybářky.
 Závěrem mi dovolte pozvat Vás na klasický Rybářský večírek, který proběhne v Penzionu Otmar-
ka v Těchoníně dne 18. 11. 2023.
 Klidné podzimní dny!

Josef Sedláček

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
Zdravím čtenáře TL! Nyní pár řádků k činnosti našeho SDH.
 Dne 15. 7. 2023 se konalo u hasičárny pouťové posezení. K dobrému jídlu a pití hrála celé odpo-
ledne živá hudba pana Moravce. Jsme velmi rádi za Vaši účast. Velmi nás to potěšilo.
 Naše výjezdová jednotka měla za uplynulé období dva výjezdy. První byl 17. 8. 2023 - výjezd 
k popadaným stromům na silnici mezi Těchonínem a Mladkovem. Druhý pak na silnici mezi bytov-
kami, kde došlo k poškození spodní části auta a k úniku provozních kapalin. Oba výjezdy byly našimi 
členy skvěle zvládnuté.
 Dne 23. 7. 2023 se naši členové účastnili exkurze KOPIS HZS Pardubice a dále pak dne 2. 9. 2023 
exkurze u profesionálních hasičů v Hylvátech. Věřím, že to bylo velmi zajímavé a poučné.

 V sobotu 23. 9. 2023 jsme byli nápomocni při pořádání (občerstvení, zázemí pořadatelů a prosto-
ry startu a cíle) akce Pochod MOBILISACE 1938, jehož pořadatelem byl Pochodnický spolek.
 Nyní již jenom dodám, že v prosinci se bude konat Výroční valná hromada. Datum bude samo-
zřejmě včas oznámen.
 Z mé strany je to vše. Přeji všem pevné zdraví, šťastné dny a budu se opět příště těšit.

jednatelka Zuzana Foglová (foto Roman a Vendy Koubovi)
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Mladí hasiči
 I letos jsme mladé hasiče vzali na prodloužený víkend do objektu Celní stráže v Prostřední Lipce, 
a to od 24. do 27. srpna. Již známé prostředí dětem i nám vedoucím zatím vyhovuje a i díky tomu jsme 
mohli připravit trošku složitější program. Těmito dny nás provázelo téma Olympijských her.
 Děti dostaly po rozdělení do družstev úkol vymyslet název svého zúčastněného „státu“ a všechny 
možné podrobnosti o obyvatelích a průmyslu. Když se setmělo, následoval slavnostní nástup včetně 
představení jednotlivých účastníků a vše probíhalo za krásného osvětlení a bylo završeno zapálením 
olympijského ohně.

 Přes den měly děti 
možnost natrénovat disci-
plíny a později se v těchto 
dovednostech předsta-
vovaly při „závodech“. 
Mnohdy to byla hlavně 
legrace, ale vyzkoušet si 
střelbu ze sportovního 
luku nebo vrh koulí, to je 
zážitek.
 Celodenní výlet jsme 
uskutečnili i díky pomoci 
hasičů z Králík, kteří část 
dětí dopravili ke kláš-
teru na Hedeči. Odtud 
nás nohy nesly směrem 
k rozhledně Křížová hora 
krásnou přírodou a za do-
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provodu všech možných her a úkolů. Na cestu 
zpátky do Prostřední Lipky jsme využili vlak. 
Výlet se perfektně povedl, včetně dokonale 
slunečného počasí. Dobrou náladu si děti udr-
žely po celou dobu hlavně proto, že kolem po-
ledne měly možnost sníst si skvělou polévku 
od paní Budišové a vychutnat si nanuky, které 
dodalo naše SDH.
 Heslem Olympijských her jsou slova „Ci-
tius, Altius, Fortius“ (rychleji, výše, silněji). 
Naši mladí hasiči dokázali, že všichni umí být 
rychlejší, skočit výš a působit silněji. V neděli 
v poledne nebyli vítězové a poražení. Byly jen 
krásně unavené děti, které si užily víkend ven-
ku na vzduchu a s kamarády po svém boku.
 Díky Radku Břinčilovi za půjčení pomů-
cek pro střelbu lukem a Žanetě Budišové a He-
leně Šemberové za proviant na výletě.
 Od 5. září se zase s mladými hasiči schá-
zíme pravidelně. Schůzky jsme letos museli 
přeorganizovat na čtvrtek od 16:30 do 18:00. 
Kdybyste se někdy se svými dětmi chtěli při-
jít podívat, rádi vás uvidíme a rádi přijmeme 
nové členy!

za vedoucí MH Janča Trojanová

Klub důchodců
Klub důchodců v letním období

 Členové našeho klubu se opět setkali v létě třikrát, a to jako vždy ve čtvrtek jedenkrát za měsíc. 
První posezení se konalo v Otmarce, kde nám Fikejzovi připravili jako každý rok výborná grilovaná 
kuřata. Druhé setkání bylo spojeno se vzpomínkami na našeho dlouholetého organizátora, spoleh-
livého přítele a  člověka plného dobrých nápadů, pana Václava Prühera. Náš člen Luděk Michalka 
nám promítl záznam z oslavy Václavových narozenin s jeho zdramatizovaným životopisem. Na ob-

čerstvení nám finančně přispěla jeho 
rodina, za což jí jménem všech členů 
Klubu důchodců děkujeme. Při třetím, 
zářijovém setkání, i když se nás z růz-
ných důvodů sešlo méně, jsme popřáli 
k svátku našim Maruškám - Fikejzové 
a  Šilhavé (na dálku léčící se Marušce 
Koskové), už předem Václavu Kum-
poštovi a  dalším oslavencům - man-
želům Aleně a  Františkovi Filipovým. 
Všichni si pak se zájmem vyslechli 
dojemný příběh paní Marthy z Řecka, 
jenž si přečtete v těchto TL.
 Ivanka Špinlerová
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AKCE V OBCI
Vítání prázdnin v Celném (8. července 2023)
 V sobotu 8. 7. 2023 se ve sportovním areálu TJ Sokol Těchonín, oddíl kopané v Celném konalo 
za přispění členů a jejich přátel Vítání prázdnin. Od 14 hodin se při této tradiční akci dětem, kterých 
přišlo tak akorát, aby si mohly užít nachystaných atrakcí, při soutěži a hrách věnovali – paní Hana 
Krumlová, Lenka Moravcová, Šárka Koubová, Ivanka Špinlerová, Vendulka Koubová, pánové Roman 
Borový a Roman Kouba. Děti si vysoutěžily pěkné odměny, na něž sponzorsky přispěly firmy - Doktor 
Kladivo (Petr Vašata), stavební firma Rais, VPMT (Martin Šulc), dále kantýna fotbalového oddílu 
(Jarmila Dušková) a Obecní úřad Těchonín. K občerstvení byly nachystány párky v rohlíku, klobá-
sy a vyhlášená grilovaná kuřátka, která byla jako 
vždy šťavnatá, křupavoučká a křehoučká, o což se 
postarali Jana Dušková a Milan Bartoň. Spokoje-
né byly děti, jimž se líbila kromě ostatního novin-
ka – jízda na motokárách, ale také dospělí, kteří 
měli opět jednu možnost pobavit se s přáteli při 
dobrém občerstvení a zábavě jejich dětí. Děkuje-
me všem, kdo se zasloužili o pěkné odpoledne!

Ivanka Špinlerová (foto Stanislav Studený)

Oslavy fotbalu (29. července 2023)
 Při oslavách 50 let fotbalového oddílu TJ Sokol Těchonín se událo spoustu zajímavých věcí. Jed-
nou z  nich bylo i  odměnění bývalých 
členů za dlouholeté služby pro klub. 
Jsou to:

• Oldřich Filip - bývalý dlouhole-
tý předseda oddílu, zakládající 
člen oddílu,

• Jiří Filip - bývalý dlouholetý 
správce areálu, bývalý hráč,

• Jaroslav Filip - bývalý dlouhole-
tý vedoucí mužstva, zakládající 
člen oddílu,

• Jiří Pecháček - bývalý dlouhole-
tý pokladník oddílu.
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 Všem odměněným děkujeme za vše, co pro fotbalový oddíl obětovali, a přejeme mnoho zdraví 
do dalších let a aby se z našich fotbalových zápasů vraceli domů vždy spokojeni. Ještě jednou děkuje-
me!

současné vedení fotbalového oddílu

Pouťové posezení (15. srpna 2023)
 I když byla letos organizátory zrušena tra-
diční pouťová akce - cyklistický závod Memori-
ál Jiřího Leichta, místní SDH si pro občany při-
pravilo pouťový program - pouťové odpoledne 
u  hasičárny - s  občerstvením a  muzikou. Pro 
dobrou náladu velikou část odpoledne hrála 
živá hudba v podání P. Moravce a  jeho druži-
ny a  kombinace krásného počasí, vychlazené-
ho piva a  vůně tradičních grilovaných kuřat 
přilákala k posezení nejednoho obyvatele naší 
vesničky. Děkujeme SDH za přípravu krásného 
odpoledne.

Jiří Trojan (foto: Roman Hrdina)
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Je to právě 75 let…

 Jako by to bylo trochu symbolické, dva dny po sobě naši obec navštívili staří a po pár chvílích 
i noví řečtí přátelé. Ve středu 13. září přijeli do Těchonína zástupci Řecké obce Šumperk, aby pozvali 
zastupitele obce, ale i další zájemce na výstavu ve Vlastivědném muzeu v Šumperku s názvem Po sto-
pách Řeků v Šumperku aneb žijeme tu spolu již 75 let. Vernisáž proběhne 30. září v 17 hodin a výstava 
potrvá do 22. října. Pan Theodoros Amanatidis také připomněl již tradiční Řeckou zábavu v Kultur-
ním domě Šumperk, která se koná 14. října, samozřejmě rovněž s pozváním, protože někteří z nás 
už v minulých letech tuto zábavu navštívili. Po milém posezení na obecním úřadě šumperští Řekové 
položili kytici k památníku na řeckém hřbitově.
 Čtvrteční návštěvu 14. září bych označila názvem MARTHA.
 Se svolením hlavní aktérky vám stručně 
přiblížím příběh, jenž nás velmi dojal. Paní pro-
fesorka Martha Papadopoulou, M.Phil., a  pan 
profesor Dimitrios Maditinos, Ph.D., z Internati-
onal Hellenic University v řecké Kavale navštívi-
li Těchonín s  jediným cílem. Než se hlavně paní 
Martha k  cíli dostala, nějakou dobu to trvalo. 
V roce 2015 hovořila s maminkou a strýcem o své 
babičce, kterou nikdy nepoznala. Dozvěděla se, že 
v době občanské války v Řecku musela maminči-
na matka uprchnout z Řecka. Protože její manžel 
už nežil, zůstaly v domovské obci opuštěné čtyři 
děti, kterých se ujala nějaká příbuzná. Jejich dět-
ství bylo velice těžké, i později musely statečně procházet životem. Marthině matce maminka moc 
chyběla, ostatním sourozencům se také stýskalo. Dlouhou dobu nikdo nevěděl, kde vůbec maminka 
je. Až v roce 1961 dostal Marthin strýc dopis z daleké země, z vesnice Těchonín. Byl to vlastně dopis 
pro dceru, Marthinu maminku. V něm také babiččin nový partner, pan Mergemis, kterého si vzala 
v Těchoníně, sděloval, že jeho žena zemřela. Poslal dětem fotografie z jejího pohřbu.
 Maminka paní Marthy, které je již 86 let, by velice ráda věděla, kde skončila její matka svůj ži-
vot a  kde je pohřbena. Paní Martha tedy začala 
pátrat a předsevzala si, že babiččin hrob navštíví. 
Vzhledem ke spolupráci evropských univerzit se 
seznámila s paní Ing. Zdeňkou Videckou, Ph.D., 
z Vysokého učení technického v Brně a ta ochotně 
zapátrala v Řecké obci v Praze, kontaktovala její 
předsedkyni Tassulu Zissaki – Healey, jež je záro-
veň editorkou časopisu Řeků v  Česku Kalimera, 
přeložila některé články o  Těchonínu a  dále už 
její bádání šlo naprosto nejlepším směrem, a  to 
k našemu příteli a celoživotnímu fanouškovi naší 
obce, kterým je pan Kostas Papasavoglu, předseda Řecké obce Ostrava. Kontaktovala také našeho 
pana starostu, ten kronikářku obce a brzy jsme očekávali návštěvu z daleké Kavaly.
 Po předchozí domluvě jsme se sešli ve čtvrtek 14. září v 10. 30 hod. dopoledne v obřadní síni 
našeho obecního úřadu. Nejprve jsme přivítali paní Ing. Zdeňku Videckou a jejího spolupracovníka, 

ŘEČTÍ PŘÁTELÉ V NAŠÍ OBCI
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pana Ing. Davida Schüllera, Ph.D., kteří nám přivezli z Brna své přátele z Kavaly. Hned v úvodu musím 
přiznat, že jsme si společně padli, jak se říká, do noty. Všichni čtyři přednášející na vysoké škole jsou 
příjemní, skromní a nesmírně se zajímali jak o minulost naší obce, tak její přítomnost. A jakmile do-
razil se svým milým doprovodem, tedy manželkou a také sestrou Aničkou Maniati náš Kostas, nebylo 
dotazům a odpovědím konce. Po stolech kolovaly fotografie a postupně jsme se dozvídali příběh paní 
Marthy, ale také odpovědi na její otázky, které obstaral ze svých vzpomínek Kostas, Anička a trochu 
i já s kronikou a trochou zpěvu v řečtině z dávných dob. S panem starostou jsme pátrali podle fotogra-
fií, kde se co odehrálo. Některé vzpomínky paní Marthu i nás velmi dojaly. Všichni jsme si uvědomo-
vali, jak válečné události mohou krutě poznamenat osudy rodin. Při kávě a koláčcích čas velmi rychle 
ubíhal. Bylo nám všem jasné, že jsme našli nové přátele a co na tom, že jsme se dorozumívali češtinou, 

řečtinou a angličtinou.
 Všichni společně jsme se šli pak po-
klonit k řeckému památníku na řecký 
hřbitov. Paní Martha položila k pomní-
ku kytici na památku své babičce, paní 
Papasavoglu kytici za Řeckou obec 
Ostrava. Martha Papadopoulou se ko-
nečně dozvěděla, kde byla pochována 
její babička. Paní Elisavet Mergemi ze-

mřela dne 22. 8. 1961 a její hrob byl třetí v řadě u zdi hřbito-
va. Byla 93. občankou Řecka (samozřejmě včetně mužů), jež 
našla místo svého posledního odpočinku na řeckém hřbitově 
v Těchoníně, daleko od své vlasti. Paní Martha zapálila svíčku 
pro babičku za sebe i za svou maminku a na památku si od-
vezla trochu prsti z místa, kde její babička odpočívá navždy.
 Posledním zastavením naší návštěvy byla kasárna. 
U  zadní brány vzpomínali hlavně Kostas se svou sestrou 
Aničkou. Vypátrali jsme podle foto-
grafií, kde se konalo poslední rozlou-
čení s Marthinou babičkou. Nakonec 
jsme ještě s  panem starostou našli 
místo, kde byli vyfocení malí souro-
zenci Papasavoglu s  kočárkem. Mile 
a  úsměvně jsme tak zakončili naše 
setkání. Věřím, že paní Martha, která 
splnila, co si předsevzala, trochu po-
těší doma v Kavale i svou maminku. 
Na shledanou v  Těchoníně, který se 
Vám tak líbil, milí přátelé!

Ivanka Špinlerová
(foto: K. Papasavoglu, M. Žofková,

J. Sedláček)
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Ohlédnutí za koncem školního roku 2022-2023
 V  úterý 30.  května jsme měli krásné slu-
nečné počasí na poznávací výlet do Planetária 
a  hvězdárny v  Hradci Králové a  také návštěvu 
Archeoparku ve Všestarech. Cestovali jsme ves-
mírem a do pravěku. Dozvěděli jsme se spoustu 
nových zajímavých informací. Domů jsme při-
jížděli plni zážitků.
 1. června je Den dětí. Měli jsme netradiční 
výukové dopoledne. Ve venkovním prostranství 
pod školou jsme se dozvěděli základní informa-
ce o Dni dětí, vymysleli vlastní výroky a defini-
ce. Pohráli si s naším jazykem, ale také zasoutě-
žili ve foukané, házené a překážkové dráze.
 Dne 14. června na atletickém víceboji v Borku soutěžily děti z Těchonína s dětmi z Bystrce, Jam-
ného, Mistrovic a Orliček. Naše výprava byla úspěšná. Po delším čase jsme se dostali na stupně vítězů. 
Zlatou medaili přivezl Dominik Chládek, dvě stříbrné přivezli Ester Čobanová a Jaroslav Chládek, dvě 
bronzové Tereza Leichtová a Nikola Chládková. Nikola ve skoku dalekém dokonce porazila všechny 
závodníky!
 Dne 15. června dokončil 4. a 5. ročník výuku dopravní výchovy v Dolní Lipce.
 Ve fotosoutěži 4. a 5. ročníku vyhrál snímek Mikuláše Beneše.
 Červnové počasí nás vylákalo ven. Vyučovali jsme nejen ve třídách, ale také na školní zahradě 
a v přírodě. Ani dětem ve školní družině se nechtělo sedět v budově školy. Každý den si za pěkného 
počasí užívaly aktivit ve venkovním prostředí.
 Máme obrovskou radost ze zvelebení školní zahrady, děkujeme panu starostovi za dotaci, z které 
bylo možné vybudovat venkovní třídu. Určitě bude často využívána. Věříme, že instalované prvky 
nám budou dělat radost dlouhodobě bez újmy na jejich vzhledu. Vandalství je v naší obci vidět stále 
častěji a to nás mrzí, i když se průběžně snažíme vést děti k tomu, aby si vážily lidské práce. Nemáme 
radost z toho, že někteří občané si z tújí na školní zahradě, kde si děti hrají, vytvořili přírodní WC.
Školní rok 2023 – 2024
 jsme zahájili v nově vymalovaných třídách. Září čistotou a vůní malby. Když procházíme chod-
bou v prvním patře a družinou, provází nás těmito prostory nádherné obrázky.
 Do prvního ročníku nastoupilo 8 žáků: Denisa Kopecká, Nikola Sedláčková, Marie Horvátho-
vá, Šarlota Hondlová, Vojtěch Franke, Miloš Beneš, Šimon Roček, Matěj Šimek. Přivítala je paní 
ředitelka s kytičkou a pan starosta s dárkem. Na lavicích je čekaly nejen nachystané učebnice, sešity 
a další dárky, ale také pomůcky na výtvarnou výchovu a pracovní činnosti, které budou školáci potře-
bovat během školního roku.
 Žáky 2. a 3. ročníku přivítala paní učitelka Sedláčková. Žáky 4., 5.ročníku paní učitelka Krejčová.
 V naší mateřské škole se paní učitelky Jirušková Ivana a Moravcová Jitka přivítaly s 22 dětmi. 
Provozní zázemí má na starosti paní Vaníčková Lucie (ZŠ) a Koubová Šárka (MŠ). Jako vždy nás při 
příchodu do školy a školky vítají s úsměvem.
 Ve školní jídelně nás přivítaly paní kuchařky Veselá Alena a Jentschková Hana.
 Hurá do nového školního roku!

kolektiv školy

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
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Životní jubilea
Červenec
 85 let Věra Budišová
 75 let Otto Krosnář
 70 let Jan Leicht
 65 let Miroslav Moravec
 55 let Jana Adámková
 50 let Jana Vraštilová

Srpen
 96 let Marie Černohousová
 70 let Jiří Černohous
 70 let Udo Horst Kusch
 65 let Jaroslav Moravec
 55 let Romana Kmošková

Září
 75 let Marie Urbanová
 70 let Marie Čadová
 60 let Hana Jentschková
 50 let Patrik Fogl

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Narodili se:
srpen
Petr Liebich

Zemřeli:
červenec
Ladislav Filip (narozen 1954)

SPOZ a Černohousovi
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Zastupitelstva obce – termíny a program

Říjen - 11. 10. 2023 v 18:00 hod.
• Zpráva kontrolního výboru
• Harmonogram kontejnerového svozu na rok 2024

Listopad - 15. 11. 2023 v 18:00 hod.
• Příprava provádění inventarizace majetku obce
• Výše odměn za práce a služby pro obec na rok 2024
• Stanovení výše poplatků na rok 2024

Prosinec - 13. 12. 2023 v 17:00 hod.
• Příprava plánu zasedání a činnosti ZO na rok 2024
• Zpráva předsedy komise sociální a SPOZ
• Příprava rozpočtu obce na rok 2024

Na každém zasedání bude vyhodnoceno plnění usnesení 
z minulého zasedání, žádosti, stížnosti, připomínky a úkoly.

Těchonínské listy

Termín uzávěrky a prodeje TL – ZIMA 2023
• uzávěrka čísla: v pátek 8. 12. 2023.
• distribuce a prodej: čtvrtek 21. 12. 2023

Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné. Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání nebo 
odevzdání příspěvku. Příspěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo můžete písemný pří-
spěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, jejich jména jsou uvedena na zadní straně obalu TL.

Těchonínské listy můžete zakoupit:
Konzum Těchonín, prodejna potravin na Celném, Obecní úřad Těchonín, informační centrum Jab-
lonné nad Orlicí.

INFORMAČNÍ OKÉNKO

Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 4 Kč/cm2 (včetně DPH)
Velikost	:	šířka	x	výška
A	 –	6,4	x	3,7	cm	 =			95 Kč
B	 –	12,8	x	3,7	cm	 =	186 Kč
C	 –	12,8	x	7,4	cm	 =	366 Kč
D	 –	12,8	x	9,25	cm	 =	450 Kč (1/2 strany)
E	 –	12,8	x	11,1	cm	 =	531 Kč
F	 –	12,8	x	14,8	cm	 =	697 Kč
G	 –	12,8	x	18,5	cm	 =	857 Kč (1 strana) 
 
Při opakované inzerci nad částku 100 Kč, a to pouze v následujícím vydání Těchonínských listů, lze poskytnout
slevu až 20% z původní ceny (není na ni nárok). Ceny jsou platné od 1.7.2022.

CE
N

ÍK
 IN

ZE
RC

E Zveřejnění blahopřání,
poděkování nebo vzpomínky v TL:
Do velikosti: šířka x výška
A – 12,8 x 4.6 cm – 50 Kč (1/4 strany)
B – 12,8 x 9,2 cm – 100 Kč (1/2 strany)
C – 12,8 x 13,8 cm – 150 Kč (3/4 strany)
D – 12.8 x 18,5 cm – 200 Kč (celá strana)
Může být i fotografie.
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Mým pohledem

 Uplynul jeden rok od komunálních voleb, a tak si myslím, že je dobré některá fakta připomenout. 
Lidská paměť bývá totiž mnohdy krátká. Především pro mne bylo překvapením, že pro volby do Za-
stupitelstva obce Těchonín, konané ve dnech 23. a 24. září 2022, kandidovalo čtyřicet čtyři občanů. To 
v naší obci nepamatuji. Již tradičně sestavilo dvě kandidátní listiny Sdružení nezávislých kandidátů 
(získalo 7 mandátů, o dva méně proti předchozímu období) a s jednou kandidátní listinou vstoupila 
do voleb také již tradičně KSČM (získala 1 mandát, o jeden méně) a s jednou kandidátní listinou po-
prvé nový subjekt, Občané pro obec – obec pro občany (získal tři mandáty). Všechny čtyři kandidátní 
listiny byly plně obsazené, a  to jedenácti kandidujícími. To je počet zastupitelů Zastupitelstva obce 
Těchonín.

Ustavující zasedání zastupitelstva obce, některá překvapení.
 Po volbách došlo k obměně členů zastupitelstva z více jak třiceti procent. Zvoleni byli čtyři noví 
zastupitelé, kteří doposud v zastupitelstvu obce nepůsobili. Nechalo se očekávat, že tato změna pod-
nítí občany k jejich vyšší účasti na ustavujícím zasedání. Nestalo se tak, ba naopak, účast občanů ve 
srovnání s ustavujícími zasedáními předchozích volebních období byla nízká, Zúčastnilo se asi třináct 
občanů, plus zvolení zastupitelé. Je škoda, že se občané nezúčastňují ani dalších jednání zastupitelstva, 
a to ve většině ani ti, kteří kandidovali a nebyli zvoleni do zastupitelstva obce, a ani členové výborů. 
Účast občanů na zasedáních v počtu do pěti, spíše méně, není nic převratného.
 Sdružení nezávislých kandidátů, které získalo sedm mandátů, obsadilo všechny čelní pozice ve 
vedení obce. Tedy starostu, místostarostu a předsedy všech čtyř výborů.
 Myslím, že minimálně jedno předsednické místo, nejlépe ve výboru kontrolním, mělo být přene-
cháno zastupitelům z uskupení Občané pro obec – obec pro občany.
 Nechci používat silná slova, pro malou obec se zdají být až nepatřičná, ale někteří zastupitelé se 
ocitnou v opozici. Jiná situace by byla, kdyby kandidoval pouze jeden subjekt, tak by bylo vše dáno. 
Tak tomu však nebylo. Věřím tomu, že všichni kandidující šli do voleb s úmyslem pracovat pro obec 
a každý subjekt měl svůj vlastní volební program, které se mohly lišit od sebe navzájem třeba jen v jed-
notlivostech, ale navzájem si byly konkurenčními.
 Ano, jsme na malé vesnici, kde se všichni vzájemně znají a hrát si na opozici by nebylo příliš 
dobré. K tomu, aby tomu tak nebylo, je však zapotřebí vstřícnost a tu jsem při ustavujícím zasedání 
zastupitelstva obce při volbě předsedů výborů postrádal.
 K vážnosti ustavujícího zasedání by rozhodně přispělo alespoň krátké vystoupení čelních před-
stavitelů obce a předsedů jednotlivých výborů k svému budoucímu působení v pozicích, které budou 
zastávat. Škoda, že se tak nestalo.

K další činnosti zastupitelstva obce.
 Chci věřit tomu, že účast občanů na jednáních zastupitelstva obce se zvýší, mělo by občany přece 
zajímat, jak se nakládá s finančními prostředky, které nevlastní zastupitelé obce, ti je pouze jako správ-
ní hospodáři musí spravovat. Větší část daňových příjmů obcí totiž tvoří sdílené daně, to je příjem 
z DPH, daně z příjmů fyzických osob a daň z právnických osob. Jde tedy o peníze občanů. Samozřejmě 
jsou i další příjmy obcí, to zde nebudu rozvádět.
 Na jednáních zastupitelstva obce, kterých se často zúčastňuji, jsou projednávány investiční akce 
dle mého poznatku bez předchozího projednání v příslušných výborech. To by mělo být prvotní.

 Předseda výboru nebo předsedové výborů, kterým daná problematika přísluší, by měli na zastu-

OČIMA OBČANŮ
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pitelstvu obce vystoupit se stanoviskem a doporučením výboru k dané věci. Výbory nemohou rozho-
dovat, ale mohou doporučovat.
 V současné době je na jednání zastupitelstva obce větším tématem úprava a vybavení sportovišť. 
Nic proti tomu, hřiště s herními prvky u bytovek mělo a má své opodstatnění.
 Je nutné ho udržovat v dobrém stavu, maminky s dětmi ho po mnoho let využívají. Rovněž tak 
nic nemám proti doplnění určitými herními nebo posilovacími prvky u hřiště pod základní školou, 
ostatně tam i v minulosti nějaké cvičební nářadí zabudováno bylo, nebo proti umístění nějakých prvků 
v prostoru fotbalového hřiště v Celném. S čím nesouhlasím jako občan a nesouhlasil jsem s tím ani 
jako zastupitel obce, je zřízení hřiště s cvičebními a herními prvky v blízkosti bytového domu č. p. 62 
v Celném. Finanční prostředky mohly být využity dle mého názoru účelněji na jiné investiční akce.
 Zdá se mi, že o některých investičních záměrech z minulosti se téměř přestalo hovořit. Již v roce 
2012 se začalo uvažovat a byly podniknuty první kroky k záměru vybudovat sídliště pro stavbu nových 
rodinných domů U Kasáren. Uběhlo mnoho roků, zájem o stavební místa byl. Říkám si, je v současné 
nedobré ekonomické situaci státu tento záměr vůbec reálný? Dále jsou tři nemovitosti již delší dobu 
v  majetku obce, které zasluhují pozornost. Bývalá svobodárna, budova bývalého polesí a  zchátralá 
chalupa u  trafostanice v blízkosti železničního podjezdu, která je předurčena k demolici. K využití 
budovy bývalého polesí č. p. 95 je ve volebním programu KSČM uvedeno, jako námět pro diskuzi 
s občany, využít budovu po úpravách pro potřeby občanů a obce jako „Společenský dům“ s možností 
přístavby nízké budovy (sálu) směrem ke křižovatce. Přichází se stále s novými náměty finančně velmi 
náročnými, spoléhá se na dotace, ale ty pravděpodobně nebudou tak štědré. Spoléhat se bude muset 
především na vlastní finanční zdroje. Cíle v investicích by měly být reálné, splnitelné i finančně.
 Závěrem říkám, že není vše špatné, co se u nás dělá. Každé volební období něčím přispělo k zlep-
šení života v naší obci…

Karel Vencl

Z KNIHOVNY
Zajímavosti z Místní lidové knihovny v Těchoníně

	 Z	knihovního	 fondu	naší	knihovny	 jsem	vybrala	bro-
žovanou	knihu	Z historie sklářství na pomezí Čech a Mo-
ravy.	Autoři	Marie	Borkovcová	a	Václav	Šplíchal	se	snažili	
sestavit	přehled	sklářských	hutí	v	Orlických	horách	v	časo-
vém	rozmezí	od	14.	až	do	počátku	20.	století.	Byl	to	velmi	
obtížný	 pokus,	 který	 se	 povedl.	Autoři	 navazují	 na	 bada-
telské	výsledky	a	aktualizují	je,	obohacují	o	nová	poznání.	
Navštívili	a	hovořili	s	pracovníky	muzeí,	s	kronikáři,	se	sta-
rosty	 jednotlivých	 obcí,	 s	 obyvateli	 –	 pamětníky,	 takže	 se	
tam	objevují	např.	nám	známá	jména	Antonín	Špinler	a	Jiří	
Junek.
	 Na	území	Orlických	hor	a	Podorlicka	se	v	období	od	
14.	stol.	rozvíjelo	sklářství	v	šesti	okruzích:	deštenském,	ka-
čerovském,	kunštátském,	rokytnickém,	mladkovském	a	čer-
venovodském.	V	mladkovském	okruhu	působilo	od	16.	do	
18.	stol.nejméně	sedm	doložených	sklářských	hutí	–	v	Mlad-
kově,	 Těchoníně,	 Lichkově,	 Celném,	 Jamném,	 Orličkách	
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a	Čenkovicích.
	 Písemný	důkaz	o	sklářské	huti	v	Těchoníně	pochází	z	roku	1548,	kdy	Matěj	ze	Šonova,	komor-
ník	desek	zemských,	píše,	že	svědek	sklářský	mistr	Jakub	z	Těchonína	odebíral	pivo	z	mladkovské	
sklářské	hutě	pro	potřebu	vlastní	sklárny.	Tato	svědecká	výpověď	byla	součástí	sporu	mezi	Zdeňkem	
Žampachem	z	Potštejna	a	Mikulášem	z	Bubna.	Tento	prodej	piva	proběhl	před	rokem	1539.	V	roce	
1568	se	v	nově	vzniklém	kyšperském	panství	již	o	existenci	hutě	nepíše.
	 Kronikář	Rudolf	Peschke	uvádí,	že	Těchonínská	sklářská	huť	se	rozkládala	severněji	od	kostela,	
na	potoce,	přitékajícím	do	vsi	z	úbočí	hory	Bouda.	Další	kronikář,	učitel	Josef	Junek,	vyučující	na	
německé	škole	v	Těchoníně,	v	roce	1836	zapsal	do	kroniky	(Gedenkbuch)	záznam	:	Vedoucí	sklářské	
hutě	měl	svou	huť	i	své	obydlí	v	místech	skladu	klád,	tam,	kde	stávala	bývalá	pila.	Svědčí	o	tom	ná-
lezy	úlomků	skel	a	skleněných	slz.
	 V	roce	1991	sdělili	kronikáři	obce	Těchonína,	panu	řídícímu	učiteli	Špinlerovi	místní	občané	
Zděněk	Černohous	z	č.	p.	58	a	Václav	Kumpošt	z	č.	p.	59,	že	při	výkopu	pro	vodovodní	potrubí	od	
č.	p.	61	k	nim	nacházeli	kusy	zeleného	skla.	Poněvadž	se	jedná	o	louku	pod	hrází	bývalého	rybníka,	
je	pravděpodobné,	že	právě	zde	stávala	pila	a	vedle	ní	sklad	kulatiny.	Místo	nálezů	odpovídá	zápisem	
v	kronice	učitelem	Peškem.
	 Tuto	knihu	doporučuji	všem,	kdo	se	zajímají	o	historii	naší	obce	a	okolí.	Jsou	zde	všechny	údaje,	
které	se	za	 léta	bádání	v	archivech	a	archeologických	výzkumech	ohledně	skláren	a	hutí	v	našem	
okolí	zjistily.

	 Druhou	zajímavou	publikací	je	brožovaná	kníž-
ka	„Neobvyklé v České republice - České kuriozi-
ty“	(kolektiv	autorů).
	 Zaujalo	mě	 povídání	 o	 choceňském	 železnič-
ním	tunelu.	Vznikl	v	r.	1843	současně	s	tratí	na	že-
leznici	 olomoucko	 –	 pražské.	 Projektantem	 248	m	
dlouhého	tunelu	byl	Jan	Perner,	vrchní	inženýr	CK	
státních	drah,	stavitel	železničních	tratí.	Na	tehdejší	
dobu	se	jednalo	o	nejnáročnější	stavbu	celé	trati,	kte-
rá	trvala	dva	a	půl	roku.
	 Při	návratu	z	inspekční	cesty	z	Moravy	do	Pra-
hy	9.	5.	1845	sestoupil	během	jízdy	vlaku	Ing.	Per-
ner	na	schůdky	vagonu,	aby	se	mohl	vyklonit	a	pro-
hlédnout	 si	 oblouk	choceňského	 tunelu.	Při	 vjezdu	
do	nádraží	se	udeřil	do	hlavy	o	dřevěný	sloup	stojící	
u	kolejiště.	Byl	převezen	na	pardubické	nádraží,	kde	
upadl	do	bezvědomí	a	zemřel.	Je	smutnou	pravdou,	
že	svým	životem	právě	on	ve	svých	nedožitých	třice-
ti	letech	zaplatil	železnici	krutou	daň	–	stal	se	první	
obětí	železničních	nehod	v	Čechách.
	 V	 roce	 1949	 bylo	 zjištěno	 poškození	 tunelu.	
Spolu	s	elektrifikací	se	rozhodlo,	že	bude	zrušen.	V	roce	1953	vznikl	místo	tunelu	zpevněný	hluboký	
skalní	zářez,	obložený	mohutnými	zdmi.	Během	let	1947	–	1950	vyrostl	nad	kolejištěm	ve	výšce	26	
metrů	šikmý	železobetonový	most.	Jak	se	stavěl	tento	most	a	další	zajímavosti	z	jiných	míst	ČR	se	
dočtete,	když	si	knížku	v	MLK	vypůjčíte.

	 Srdečně	zve	knihovnice	místní	lidové	knihovny.
Jarmila Pohlová
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Cvičební stroje na hřišti pod školou

	 Koncem	letošního	léta	byly	nainstalovány	na	travnaté	ploše	u	hřiště	pod	těchonínskou	školou	
první	čtyři	cvičební	stroje.	Instalace	je	prvním	počinem	naší	obce,	která	se	snaží	do	obecních	pro-
stranství	umístit	herní	a	cvičební	prvky	pro	pohybové	aktivity	našich	obyvatel	všech	věkových	kate-
gorií.
	 Každý	stroj	je	vybaven	štítkem	se	stručným	návodem,	jak	na	stroji	cvičit.
	 Pro	snazší	orientaci	uživatelů	přinášíme	stručný	popis	jednotlivých	cvičebních	strojů.

Šlapací zařízení XC – 04
	 Pro	 rozvoj	 a	 posilování	 svalů	
nohou,	 konkrétně	 čtyřhlavého	 svalu	
stehenního,	lýtek	a	hýžďových	svalů.
Jak se na stroji cvičí?
	 Posaďte	 se	 na	 sedátko,	 opřete	
záda	o	opěrku	a	nohy	o	nášlapy.	Po-
ložte	ruce	na	kolena	a	tlačte	nohama	
na	nášlapy,	dokud	nebudete	mít	nohy	
úplně	napnuté.
	 Doporučujeme	 3	 série	 po	 12	
cvicích	 s	 přestávkou	 mezi	 sériemi	
dle	 fyzického	 stavu	 cvičící	 osoby.	
Budete	-li	cítit	jakoukoliv	bolest,	cvi-
čení	přerušte.

Elipsovité zařízení XC – 05
	 Zvyšuje	 pohyblivost	 horních	 i	 dolních	 končetin	
a	zlepšuje	ohebnost	kloubů.	Určeno	pro	1	osobu.
Jak se na stroji cvičí?
	 Pevně	uchopte	rukojeti	oběma	rukama	a	postavte	se	
na	pedály.	Pohybujte	pažemi	a	nohama	dopředu	a	dozadu	
jako	při	chůzi.
	 Doporučujeme	3	-	5	cvičení	po	cca	3	minutách	s	pře-
stávkou	dle	fyzického	stavu	cvičící	osoby.	Budete	-li	cítit	
jakoukoliv	bolest,	cvičení	přerušte

Procvičování chůze XC – 07
	 Zvyšování	pohyblivosti	 dolních	končetin,	 zlepšová-
ní	koordinace	a	rovnováhy	těla,	zvyšování	kapacity	srdce	
a	plic,	posilování	nohou	a	hýžďových	svalů.
Jak se na stroji cvičí?
	 Uchopte	rukojeť	a	postavte	se	na	pedály,	upravte	Vaše	
těžiště	a	pohybujte	nohama	střídavě	vpřed	a	vzad.	Nohy	
vždy	 střídejte	 a	 nepohybujte	 oběma	 nohama	 ve	 stejném	

INFORMUJEME

Šlapací zařízení XC - 04

Elipsovité zařízení XC - 05



40

směru.
	 Doporučujeme	 minimálně	 desetiminutovou	 chůzi	
běžným	tempem	a	dále	podle	fyzického	stavu	cvičící	oso-
by.	Budete	-li	cítit	jakoukoliv	bolest,	cvičení	přerušte.

Jezdecké zařízení XC – 08
	 Posilování	 svalů	 horních	 a	 dolních	 končetin,	 pasu,	
spodní	části	břicha	a	hrudníku.	Možnost	kompletního	pro-
tažení	těla.
Jak se na stroji cvičí?
	 Posaďte	 se	 na	 sedátko,	 chodidla	 položte	 do	 pedálů	
a	rukama	uchopte	rukojeti.	Tlačte	nohama	směrem	od	sebe	
a	rukama	směrem	k	sobě	-	sedák	se	s	vámi	začne	zvedat.	
Pomalu	se	vraťte	do	výchozí	polohy.
	 Doporučujeme	3	série	po	10	-	15	cvicích	s	minutovou	
přestávkou	mezi	sériemi	a	dále	podle	fyzického	stavu	cvi-
čící	osoby.	Budete	-li	 cítit	 jakoukoliv	bolest,	cvičení	pře-
rušte.

Souhrnné informace pro užívá-
ní cvičebních strojů
	 Maximální	 hmotnost	 uživatele	
je	120	kg.	Dalším	necvičícím	 je	za-
kázán	 vstup	 do	 vzdálenosti	 2	m	 od	
uživatele.	Zařízení	smí	užívat	pouze	
osoby	 s	 minimální	 výškou	 140	cm.	
Jiné	než	uvedené	použití	 je	 zakáza-
né.
	 Bezpečnostní	 pokyny:	 Cvičení	
provádějte	pomalu	a	plynule.	Při	pří-
lišné	zátěži	 se	mohou	objevit	 fyzic-
ké	problémy.	V	případě	pochybností	
konzultujte	cvičení	s	Vaším	lékařem.	
Zařízení	nepoužívejte,	pokud	je	jeho	
povrch	 namrzlý,	 kluzký,	 rozpálený	 nebo	 je	-li	
zařízení	 viditelně	 poškozeno.	 Hrozí	 poranění.	
ZAŘÍZENÍ	NENÍ	URČENO	PRO	DĚTI.
	 Věříme,	že	nově	instalované	zařízení	nám	
budou	 dlouho	 a	 dobře	 sloužit.	 Pro	 odpočinek	
nebo	 pohodlí	 doprovodu	 cvičenců	 jsou	 u	 cvi-
čebních	 strojů	 umístěny	 i	 dvě	 nové	 pohodlné	
lavičky.

Podklady zpracoval Aleš Nepustil
(foto: Aleš Nepustil)

Procvičování chůze XC – 07

Jezdecké zařízení XC – 08
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Vzácný živočich v naší vesnici
 Tento rok vyhlásili entomologové hmyzem roku tesaříka pižmového. Přiznám se, že kvůli kronice 
a článkům do TL vyhledávám vždy ptáka roku, ale že se vyhlašuje hmyz roku, jsem se dozvěděla až teď. 
Na zahradě u Moravcových (u mé neteře) jsme v pohodě se-
děli venku u stolu. Najednou se snesl z nebe s bzukotem velký 
brouk, bez bázně nám lezl po rukou a dokonce objal nožku 
sklenky s vínem. Lenka i její tchyně si tesaříka fotily a já jsem 
pátrala v paměti, jestli je to tesařík pižmový. Byl to opravdu 
pěkný exemplář, a i když jsem ho odnesla do květin, za chvíli 
byl zpátky. Vzpomněla jsem si, že jsem ho fotila na slupce 
od banánu, kde soupeřil o šťávičku s babočkou admirálem. 
Doma jsem pro kontrolu ještě hledala na internetu – a ejhle – 
tesařík pižmový je hmyzem roku!
 Proč Česká společnost entomologická vyhlásila právě tesaříka pižmového hmyzem roku 2023? 
U tohoto tesaříka, který se totiž vyskytoval na našem území dříve hojně (a dokonce byl označován za 
škůdce), zaznamenali entomologové dramatický úbytek. Na území naší republiky žije stále, z krajiny 
ovšem pomalu, ale jistě mizí. Dostává se tedy na seznam ohrožených druhů. Důvodem je hlavně to, že 
se přestávají pěstovat vrby hlavaté, které jsou zapotřebí pro vývoj tohoto brouka. Vrby hlavaté se dříve 
pěstovaly pro proutí na košíky atd., dobří hospodáři také využívali mladé větve s listy jako tzv. letninu 
pro dobytek. Dnes už nejsou zmíněné vrby tak zapotřebí, mizí z české krajiny a s nimi také tesařík 
pižmový.
 Tesařík pižmový (Aromia moschata) patří k  našim nejkrásnějším broukům. Je kovově lesklý, 
většinou zeleně až modře, ale občas se u něj objeví i měděný 
a  nachový nádech. Se svými dlouhými tykadly může měřit 
na délku až deset centimetrů. Jako ostatní tesaříci má také 
poměrně dlouhé nohy. Pomocí tzv. stridulačních lišt na hru-
di vydává zvuk – je to dost slyšitelné vrzání. A proč pižmo-
vý? Žlázy, které vyúsťují na jeho hrudi, vydávají sekret, jenž 
pachem připomíná pižmo. Dospělec tesaříka se živí pylem, 
takže ho můžete spatřit na některých kvetoucích rostlinách, 
např.  na řebříčku a  tavolníku. Má ale také velice rád šťávu 
z  přezrálého ovoce. Samičky tohoto brouka kladou vajíčka 
pod kůru nebo do dutin vrby, vrby jívy, olše, popřípadě topo-
lu, kde se vylíhnou larvy, které zde mohou hloubit své chod-
bičky dva, nebo i tři roky. Pak se zakuklí. Dospělec – brouk se 
musí ven prokousat. Ve stádiu brouka žije jen několik týdnů, 
a to poměrně skrytě. K jeho spatření musíte tedy mít i dávku 
štěstí.
 Česká společnost entomologická vyhlašuje kampaň hmyz roku právě proto, že chce upozornit na 
živočichy z třídy hmyz, kteří jsou u nás ohroženi a vyžadují ochranu. Zároveň o nich informuje a snaží 
se s  jejich životem a způsobem ochrany seznámit veřejnost. Letos také prosí ty, kdo se s  tesaříkem 
pižmovým v nějaké lokalitě setkali, aby jeho výskyt nahlásili, což slouží k mapování tohoto brouka na 
našem území. Ohlášení nálezu, popřípadě i fotodokumentaci je možné odevzdat pomocí webových 
aplikací iNaturalist, nebo prostřednictvím aplikace BioLog. Každopádně v Těchoníně tesařík pižmový 
dosud žije a můžeme se ze setkání s ním ještě pořád těšit.
 Ivanka Špinlerová (foto autorka a Lenka Moravcová)

PŘÍRODA KOLEM NÁS



42



43



Vydává Obec Těchonín, PSČ 561 66. Evidenční číslo MK ČRE 20502.
Vychází čtvrtletně nákladem 220 výtisků, dotovaná cena 20 Kč. Grafická úprava a sazba: Jiří Trojan. 

Tiskne: Tiskárna Jedlička Orličky. Příspěvky nejsou redakčně upravovány.
Redakční rada: Jiří Trojan, DiS., Mgr. Ivanka Špinlerová, Ing. Aleš Nepustil, Tereza Živná, Jarmila Pohlová.

Neprošlo jazykovou úpravou. E -mail: listy@techonin.cz. 
V Těchoníně 28. září 2023, číslo PODZIM/2023. Uzávěrka příštího čísla bude 8. prosince 2023


